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Kleine mensjes  
in het Arboretum 
In het centrum van Oudenbosch 
kunt u zo’n 35 ieniemini mensjes 
vinden.

Een levend fossiel
Wollemia nobilis 
Ze behoorden tot een planten-
groep die tot dan alleen van fos-
siele resten bekend was.

De Gewone  
dwergvleermuis
Het diertje is zo klein dat hij in 
een lucifersdoosje past.10
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De coverboom op deze Aesculus dankt zijn naam 
aan zijn prachtige rode bloemkleur, misschien wel de 
mooiste van alle paardenkastanjes. Het is eigenlijk niet 
meer dan een toevalstreffer gevonden en benoemd 
door Sir Harold Hillier, een Engelse botanist. Behalve 
dat hij gezegend is met een prachtige bloemkleur her-
ken je de boom ook aan het mooie glanzende blad. In 
de natuur komt de boom als dusdanig niet voor. Het 
gaat om een kloon. Bij boomkwekers zijn 'Splenden-
sen' te koop die eigenlijk niet de juiste genen hebben, 
de bloemkleur helaas een flauw aftreksel. Splendens 
betekent 'stralend'. Onze ‘Splendens’ is afkomstig van 

kwekerij Pavia en dit exemplaar heeft het genetisch 
juiste materiaal dat voor een boom met die bijzon-
dere kleur zorgt, de ware ‘Splendens’. “Heb je daar je 
exemplaar vandaan mag je er wel op vertrouwen dat je 
krijgt wat je verwacht”, aldus Piet de Jong in Dendro-
logie. De zeer fraaie helderrode bloemkleur hebben 
veel van de pavia’s die deze naam dragen in de handel 
dus niet. Aesculus pavia ‘Splendens’ is meer een struik 
dan een echte boom, groeit langzaam, is ook na de 
bloei fraai en blijft compact: zo’n acht tot twaalf  me-
ter afhankelijk van de standplaats. Onze boom staat in 
het Amerikaanse deel.

Coverboom: Aesculus pavia ‘Splendens’

tekst en foto voorkant Ellen van der Peet
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Voorwoord

Overpeinzing van de vOOrzitter

Verzamelaar 
Een echte verzamelaar ben ik nooit geweest. Toch heeft ieder 
mens wel iets met ‘verzamelen’. Van oudsher is de mens een 
jager en een verzamelaar, zo leerde ik in mijn basisschooltijd. 
Maar dat was geschiedenis. In de praktijk van alledag zag 
ik daar weinig van terug. Pas vanaf  het moment dat ik zelf  
postzegels ging verzamelen, ik denk aangezet door vriendjes, 
kreeg ik gevoel bij dit fenomeen. Even was ik een verwoed 
verzamelaar. Zelfs mijn schamele zakgeld besteedde ik aan 
postzegelmapjes uit verre oorden, uitgestald in de etalage van 
boekhandel Aarden, gevestigd in het onlangs door Mark Buijs 
gerestaureerde pandje aan de Markt tegenover Saint Louis. 
Maar even zo snel als de verzamelaar in mij opstond, verdween 
die ook weer. 
Heel, heel veel later, in 2007, kreeg ik als voorzitter van Arbo-
retum Oudenbosch de hoede over een voor mij onbekende, 
botanische verzameling. Mijn gevoel en verantwoordelijkheid 
voor die collectie groeiden allengs. Vandaag de dag voelt de 
verzamelaar in mij gepaste trots op de stappen vooruit die ons 
team op het gebied van collectiebeheer recent heeft gemaakt. 
En nu in de klimaatlaan de collectie wordt uitgebreid met de 
aanplant van tien nieuwe cultivars, geeft die aanwinst me weer 
het gevoel als van de kleine postzegelverzamelaar van vroeger. 
Het is waar, in ieder mens schuilt een verzamelaar.     
Veel leesplezier met deze Aesculus!

Johan van Oosterhout
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De Botanic Guardians
van Nederland

Tekst en illustraties Evert Jan van de Kaa

van Aesculus.  Het bestaat uit zwarte letters en een patroon van stippen 
op een kleurloze, doorzichtige achtergrond. Op bijgaande kaart heb ik 
het gebruikt om aan te geven waar de 27 tuinen liggen die begin 2023 lid 
waren van de NVBT. Voor de herkenbaarheid zijn de logo’s daar op een 
roodomrand groen vierkant afgedrukt. 

Zoals de meeste lezers van 
Aesculus wel weten is Arbo-
retum Oudenbosch lid van de 
Nederlandse Vereniging van 
Botanische Tuinen. Binnen 
onze redactie ontstond het idee 
om in een rubriek in ons blad de 
andere NVBT-tuinen voor het 
voetlicht te brengen. We vragen 
daarvoor steeds een medewer-
ker van één daarvan een verhaal 
te schrijven over ‘zijn’ of  ‘haar’ 
tuin en dat te illustreren met een 
aantal foto’s, waaronder een foto 
van het plekje in de tuin dat hij/
zij het mooiste of  interessantste 
vindt. Dit artikel zien we als de 
eerste aflevering van een nieuwe 
rubriek. U herkent deze voort-
aan aan de kop: ‘De Botanic 
Guardian van …Den Helder, 
Artis, Paleis Het Loo, enzovoort. 

Leden van de NVBT willen ‘een bijdrage 
leveren aan het behoud van biodiversiteit 
van planten in het kader van een duurzame 
wereld’ (www.botanischetuinen.nl). Vanaf  
2017 presenteren ze zich als hoeders en 
poortwachters van biodiversiteit, met het 
motto HORTUS Botanic Guardians in hun 
beeldmerk. Dat beeldmerk vind je in de kop 
van dit artikel, maar bijv. ook op de omslag 

Hortus Overzee in den Helder, hoekje in de Japanse tuin ‘ontmoeting der Stromen’ (2021)
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Hoewel alle NVBT-leden duidelijk veel 
overeenkomsten hebben, zijn er grote 
verschillen in hun ontstaansgeschiedenis en 
bedrijfsvoering. Zo waren acht tuinen vroeger 
aan een universiteit verbonden of  zijn dat 
nog steeds, en nog eens acht zijn ontstaan 
uit particuliere landgoederen of  beslaan een 
onderdeel daarvan. Daar komen dan nog bij 
het Openluchtmuseum, drie dierentuinen 
en een zevental tuinen met een eigen unieke 
ontstaansgeschiedenis, waaronder Arboretum 
Oudenbosch. 

De NVBT-leden hebben met elkaar afspraken gemaakt over het beheer 
van hun plantencollecties en over hoe ze die in stand houden voor het 
publiek in den brede en voor wetenschappelijk onderzoek, onderwijs en 
het voortbestaan van plantensoorten in het bijzonder. Zoals onze lezers 
misschien hebben opgemerkt, proberen we in Aesculus een bijdrage te 
leveren aan die brede doelstellingen. Dat doen we door een mix van min 
of  meer wetenschappelijke en meer publieksvriendelijke artikelen in een 
toegankelijke, aantrekkelijke vormgeving te publiceren. Daarbij besteden 
we onder andere veel zorg aan een correcte benaming en schrijfwijze 
van de plantennamen en aan een zorgvuldige bronvermelding onder de 
populair-wetenschappelijke artikelen.

In ons Arboretum en de 26 andere tuinen komen de NVBT-doelstellingen 
zichtbaar tot uiting, omdat de wetenschappelijke en Nederlandse namen 
van de verschillende bomen en planten op een bordje staan aangegeven. 
Een andere overeenkomst is dat vandaag de dag geen van deze tuinen kan 
bestaan zonder de inzet van vele vrijwilligers. Dat betekent natuurlijk niet 
dat er in Nederland geen andere tuinen zijn die deze kenmerken delen. Dat 
geldt bijvoorbeeld voor diverse heemtuinen zoals die in Rucphen, historische 
tuinen als de Jochumhof  in Steyl (zie Aesculus 69) en verzameltuinen, zoals 
het Nationaal Linde Arboretum in de Achterhoek en de Hortus Bulborum 
(bollentuin) in Limmen. Maar NVBT-leden houden elkaar daarnaast ook bij 
de les, onder meer door regelmatige inspecties door groepen deskundigen 
die dan kritisch nagaan of  de tuin nog aan de doelstellingen voldoet. Dit jaar 
wordt ook ons Arboretum weer ‘gevisiteerd’ door zo’n groep. In de volgende 
Aesculus doen we verslag van hun belangrijkste opmerkingen.

paleis Het Loo: links een zijaanzicht van de formele tuin, rechts de Koninginnetuin 
met een deel van de citruscollectie (2014)

Rectificatie: 
Onder de afbeelding paardenkastanje met bloem 
in De gouden eeuw van nieuwe planten deel 1 in 
Aesculus 71 op pag. 27 stond een onjuiste naam. 

Het goede onderschrift moet zijn:
Paardenkastanje met bloem, aan Clusius 

gestuurd door Anna Maria von Heusenstain, coll. 
Bibliotheek Universiteit Leiden
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de twintigste eeuw is aangelegd, kun je de ver-
stilde sfeer van een Japanse tuin ondergaan. 
Mijn foto’s bij dit artikel zijn bedoeld als een 
bescheiden voorproefje van wat we u in de 
komende afleveringen van deze rubriek  
hopen te kunnen voorschotelen.

Ook qua inrichting en plantencollectie verschillen de tuinen onderling 
sterk. Ik noem een paar voorbeelden: Bij een bezoek aan Paleis het Loo 
kun je genieten van de stijlvolle formele tuin en citruscollectie en bij een 
bezoek aan Burgers’ Zoo van het tropisch regenwoud en het woestijn-
ecosysteem in de imposante kassen. In zowel de eeuwenoude Leidse 
hortus als in de Hortus Overzee in Den Helder die pas aan het eind van 

Links: Burgers’ zoo: weergave van het ecosysteem van de Sonora- en Mojave woestijnen in Mexico en de vS (2013); rechts: teddybeer cholla 
(Cylindropuntia bigelovii) in de echte Sonora woestijn (Saguaro n.p., arizona, 2014) 

Hortus botanicus Leiden: buste van von Siebold verscholen in zijn gedenktuin (2014)
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Voortplanting
De paartijd loopt van juli tot november. Daarvoor al beginnen de mannetjes 
met het afbakenen van hun territorium en het lokken van wijfjes. Wat ook 
opmerkelijk is: om niet in de winter zwanger te zijn, bewaren vrouwtjes na 
de paring het zaad van hun partner in een speciaal orgaan. In april vindt dan 
de bevruchting inwendig plaats. De vrouwtjes komen vervolgens samen in 
kraamkolonies van soms wel zo’n 400 exemplaren en de eerste jongen zien het 
levenslicht vanaf  juni. De draagtijd bedraagt tussen veertig en tachtig dagen, 
afhankelijk van het voedselaanbod. De zoogtijd is ongeveer vier weken, daarna 
heft de kraamkolonie zich op en wordt er weer in kleinere groepen geleefd. 
U begrijpt dat alleen al door dit soort gewoontes het niet zo gemakkelijk is 
vleermuizen alternatieve nestruimtes te bieden in bijvoorbeeld kasten. Iets wat 
nu wel de aanbevolen methode is om vleermuizen een plek te geven als er na-
geïsoleerd gaat worden. Het luistert allemaal nauw, de vorm, materiaalkeuze, 
dikte, aantallen, zonrichting, kou, etc. En dan zijn er nog concurrenten die zo’n 
kast ook aantrekkelijk vinden (wespen)… of  er flink in gaan hakken, zoals de 
specht. Wie hierover meer wil weten, lees verder op: https://www.vleermuis.
net/bescherming/ik-wil-een-vleermuiskasten-kopen-ophangen

 Bronnen:
•  www.dier-en-natuur.infonu.nl/dieren

•  https://nl.wikipedia.org/wiki/Gewone_dwergvleermuis

•  www.vleermuis.net

Het diertje is zo klein 
dat hij in een lucifers-
doosje past

de gewone dwergvleermuis gefotografeerd op een duim laat zien hoe klein het 
diertje is. Fotograaf: gilles San Martin Bron: wikimedia

de slapende gewone 
dwergvleermuis heeft maar 

weinig ruimte nodig. Foto 
Mark zekhuis Saxifraga

De winterslaap
De spouwmuren dienen niet alleen als kraam-
kamers en slaapverblijf, maar vooral ook als 
winterverblijf. Eind oktober tot medio maart 
gaan vleermuizen in winterslaap (afhankelijk 
van de temperatuur buiten). Hun voedsel is er 
dan immers niet of  nauwelijks. Ze hebben dan 
een verblijfstemperatuur tussen de acht en tien 
graden nodig en een bepaalde vochtigheid. Als 
het niet vochtig genoeg is, moeten ze wakker 
worden om te drinken anders drogen ze uit. 
Dat wakker worden duurt zo’n vijftien tot 
dertig minuten en kost veel energie. Ze moeten 
zich opwarmen van vijf  naar veertig graden 
om te kunnen vliegen. Dus liever niet. Behalve 
koel, vorstvrij en vochtig, moet het winterver-
blijf  ook veilig zijn. Vluchten kost helemaal 
veel energie en lukt maar heel langzaam. De 
Gewone dwergvleermuis is wel een soort die 
regelmatig even wakker wordt in de winter, 
verhuist van plek of  gaat drinken. Een lichte 
slaper ten opzichte van soortgenoten.
 

geslaagd voorbeeld van vleermuizen die een kast 
zijn gaan bewonen in een natuurgebied langs 

het veerse Meer. Het gaat op deze foto om een 
andere vleermuis, namelijk gewone grootoorvleer-

muizen (Plecotus auritus). dat ze grote oren heb-
ben, is op de foto gemakkelijk te zien! Fotograaf 

Jeroen Willemsen, via Saxifraga.  

Vleermuisvriendelijk isoleren en 
bouwen
Een kastruimte tegen een muur als alternatief  
voor een vleermuisverblijf  is dus echt heel 
lastig. Dat maakt dat we verstandig moeten 
omgaan met al die spouwmuren die nu zo 
geschikt zijn voor vleermuizen. En ook bij 
nieuwbouw zou meer aandacht besteed moe-
ten worden aan dit soort bewoning. Er dreigt 
immers afname én verstoring van de verblijf-
ruimtes. Moeten we bijvoorbeeld niet zorgen 
voor ingebouwde kastruimtes in nieuwbouw-
gebouwen?
In ieder geval kennen de vleermuizen in het 
Arboretum, mochten ze onze gebouwen 
bewonen, een prima bestaanszekerheid. Deze 
worden niet na-geïsoleerd, dat is zeker. Heeft 
ú wel isolatieplannen, neem dan komende 
maanden de tijd om op zoek te gaan naar 
eventuele vleermuizen alvorens u aan de slag 
gaat en zorg voor de juiste maatregelen.
Naast de afname van geschikte spouwmuren, 
zijn de belangrijkste andere bedreigingen voor 
de vleermuis: de afname van insecten en  
de toename van windturbines.

De Gewone 
dwergvleermuis
een onzichtbare bewoner van onze huizen en gebouwen

Door Ellen van der Peet

Met zekerheid valt het niet te zeggen zolang we geen 
gericht onderzoek doen, maar zeer waarschijnlijk 
bewoont de ‘gewone dwergvleermuis’ (Pipistrellus 
pipistrellus) ook een van de gebouwen in het  
Arboretum, of  misschien wel allemaal. En zolang 
we niet aan het ‘na-isoleren’ slaan, zal dat zo blijven. 

De Gewone dwergvleermuis komt in heel Zuid- West- en Centraal-Europa 
voor, maar ook in delen van Azië. Het beestje is de meest voorkomende vleer-
muis in Nederland en België. Grote kans dat ie ’s avonds door het Arboretum 
jaagt en dat je hem, zittend in je achtertuin, ziet vliegen. Het diertje verblijft 
graag in gebouwen bij mensen in de buurt en de spouwmuur is een geliefde 
plek. En dat vormt momenteel een bedreiging. Nederland is in de ban van 
energie besparen. Hartstikke belangrijk en ook logisch gezien de gasprijzen en 
klimaatdoelstellingen. Alleen, al dat na-isoleren van bestaande spouwmuren 
is dus niet goed voor een van de vaste bewoners: de Gewone dwergvleermuis. 
Officieel moet er dan ook eerst onderzoek worden gedaan naar de aanwezig-
heid van vleermuizen alvorens men mag gaan isoleren. Helaas gebeurt dat niet 
vaak, lees ik, en zo worden op een ‘mooie’ dag spouwmuren vol gespoten, wat 
het einde van hun verblijf/nestmogelijkheden betekent.

Uiterlijk
De gewone dwergvleermuis is een kleine 
vleermuis, met een gewicht van 3,5 tot 8 
gram met naar verhouding vrij lange, smalle 
vleugels, met, gezien zijn lichaamslengte, een 
indrukwekkende spanwijdte van 18 tot 24 cm. 
De lichaamslengte varieert van 3,6 tot 5,1 cm. 
Het diertje is zo klein dat het in een lucifers-
doosje past. De gewone dwergvleermuis lijkt 
sterk op de ruige dwergvleermuis. Hij heeft 
een zwartbruine snoet, vleugels en oren. De 
kleur van de bovenzijde ligt ergens tussen 
oranjebruin en donkerbruin, de onderzijde 
is geel- tot grijsbruin. De oorschelp is kort, 
breed, driehoekig en heeft een afgeronde 
punt. Best bijzonder is dat de vleermuis een 
vliegend zoogdier is, het enige!
 
Een echt nachtdier
Zodra het schemerig wordt, verlaten vleer-
muizen hun verblijfplaats om te gaan jagen. 
Na een paar uur gaan ze weer terug naar hun 
verblijfplaats. Alleen op warme avonden of  als 
ze jongen hebben, gaan ze tijdens één nacht 
vaker op jacht. Al vliegend eet deze vleermuis 
kleine insecten als vliegen en muggen, tot meer 
dan 300 per nacht. Slim, want dan slapen vele 
concurrenten en heel wat insecten zijn juist 
ook ’s nachts actief. Van muggen ervaren we 
dat zelf  regelmatig als we proberen te slapen.
Om te weten of  er gewone dwergvleermuizen 
in het Arboretum zijn, moet je dus ’s avonds, 
’s nachts, na zonsondergang of  voor zonsop-
komst rondom de gebouwen patrouilleren, 
om ze actief  te zien worden en/of  huiswaarts 
te zien keren. Met de nadruk op zien, want 
je hoort hem niet of  nauwelijks. Met behulp 
van een batdetector op ongeveer 40 kHz kun 
je horen dat deze dwergvleermuis ongeveer 
klinkt als het pletsen van regendruppels in 
een plas. Een batdetector is een apparaat dat 
ultrageluid kan registreren en omzet in ge-
woon geluid. Zonder dit apparaatje horen de 
meeste mensen een vleermuis helemaal niet. 
Overdag slapen ze meestal of  poetsen ze hun 
vacht en vlieghuid.

Wie is deze veelal onzichtbare  
medebewoner in veel nederlandse 
gebouwen?
gewone dwergvleermuis van boven. Bron: wikimedia, Bildflut
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De Gouden Eeuw 
van nieuwe planten
De komst van onbekende soorten in de zestiende  

en zeventiende eeuw in Nederland

Deel 2
door Margreet de Rooij

Zoals in deel 1 van dit artikel al werd vermeld, 
maakte Clusius deel uit van een groot Europees 
netwerk van plantkundigen en tuinliefhebbers. 
Zo was Maria Anna von Heusenstain (ook 
gespeld als Heussenstain) een belangrijk contact 
in Wenen. Ze behoorde tot een aristocratische 
familie en haar man bekleedde een hoge functie 
aan het hof. Zij bezaten huizen en tuinen in 
Wenen en omgeving waarin Maria Anna zelf  ex-
perimenteerde. Ze kreeg bijzondere planten van 
haar man of  van anderen uit hun netwerk. Ze 
voorzag Clusius van zaden, bollen, gedroogde 
bloemen enz., maar, nog belangrijker, ze zond 
ook beschrijvingen van planten mee, samen 
met de resultaten van haar eigen experimenten. 
Daarin besteedde ze aandacht aan bloeiperiode, 
habitat en herkomst. Clusius maakte hiervan 
dankbaar gebruik voor zijn boeken. Van Maria 
Anna von Heusenstain kreeg Clusius de Herfst-
stijlloos (Colchicum byzantum) Ranonkel (Ranun-
culus asiaticus) en het Leverbloempje (Hepatica tri-
loba) (illustratie 2) en diverse soorten anemonen.

Al sinds mensenheugenis reizen planten bedoeld 
of  onbedoeld met mensen mee. In de loop van de 
zestiende en in de zeventiende eeuw nam het aan-
tal nieuwe planten in Nederland echter enorm toe. 
We weten dat als eerste de exotische gewassen uit 
Turkije en het Middellandse Zeegebied kwamen en 
later, als gevolg van de ontdekkingsreizen, en daar-
mee samenhangend het ontstaan van koloniën, van 
nog veel verder weg. Maar hoe het verder ging, is 
veel minder bekend. 

Dit artikel probeert in een paar grote lijnen weer te geven hoe planten in 
onze streken zijn ingeburgerd. We vinden ze immers terug in onze eigen tuin 
en in het bijzonder in het Arboretum. De nadruk ligt hierbij op de zestiende 
en zeventiende eeuw. Dit is het vervolg van het artikel uit de vorige editie.

Van Turkije naar het Westen
De eerste exotische planten die in West-Europa verschenen, kwamen van-
uit Turkije, waar in de Islamitische wereld al een tuincultuur bestond, en 
het Middellandse-Zeegebied, zoals de Boom- of  Turkse hazelaar (Corylus 
colurna). (illustratie 1). Een belangrijke route hiervoor liep via het Oosten-
rijkse hof  van de Habsburgers. Het Ottomaanse rijk was toen immers hun 
buurman op de Balkan. 
Een van de Oostenrijkse ambassadeurs was Ghislain de Busbecq (1520-
1591) uit Noord-Frankrijk die in1554 en1556 door keizer Ferdinand I 
uitgezonden werd naar Constantinopel om met de Turken te onderhan-
delen. Deze edelman was ook een verwoed verzamelaar, onder andere 
van planten. Ghislain de Busbeque verzond een groot aantal planten. Aan 
hem wordt in een aantal bronnen de introductie van de sering (Syringa 
vulgaris) toegeschreven en de tulp. Hij zou ook de naamgever zijn van deze 
laatste. Tulp komt van het Turkse woord ’tulipant’ dat tulband betekende. 
Een tulband werd vaak versierd met een tulp. De Busbecq stuurde ver-
schillende gekweekte tulpenbollen naar Clusius die daarmee op zijn beurt 
weer experimenteerde. illustratie 2: Leverbloempje

illustratie 1: turkse Hazelaar
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Van Azië en Zuid-Afrika naar West-Europa
De route naar Azië liep via Kaap de Goede Hoop in het uiterste zuiden 
van Afrika, van Zuid-India naar Indonesië en vandaaruit naar Japan. Er 
was een voortdurende uitwisseling tussen die verre gebieden en dat had 
ook gevolgen voor het verspreiden van planten.
In Japan werd in 1609 de faktorij Hirado gevestigd en in1641 op het ei-
land Deshima een nederzetting. Vanuit Japan vertrok ieder jaar een kleine 
vloot naar Batavia met een chirurgijn aan boord, zoals de arts Willem 
ten Rhyne(1649-1700). Op verzoek van de Japanse shogun maakte hij in 
1673 tekeningen en beschrijvingen van de Japanse inheemse flora. Ook 
de chirurgijn Engelbert Kaempfer (1651-1716) die van 1690 tot 1692 
op zo’n reis meeging, mag niet onvermeld blijven. Zijn reisverslag werd 
later voor Linnaeus zelfs de voornaamste bron voor de indeling van de 
Japanse flora. Japanse planten werden naar Batavia ‘gesmokkeld’, zoals 
de Kamferboom (Cinnamomum camphora) (illustratie 3) en verschillende 
theestruiken. De schepen van VOC en later de WIC beheersten een groot 
deel van de handel in Azië en Amerika. Op deze wijze maakte voormalig 
Nederlands-Indië kennis met bijv. de pompoen uit Amerika.

In 1652 vestigde de VOC een handelspost op Kaap de Goede Hoop en 
vanaf  die tijd kwamen er ook steeds meer Kaapse plantensoorten naar Ne-
derland. Het bleek echter niet eenvoudig deze planten in Europa te kweken. 
Bovendien was van veel soorten niet altijd bekend waar ze oorspronkelijk 
vandaan kwamen. Vaak ook overleefden veel planten de reis niet Eigenlijk 
hadden alleen bollen de kans om ongeschonden de reis te overleven.
Officieel stond de VOC niet toe dat men voor eigen doeleinden (delen 
van) planten en andere voorwerpen meestuurde, maar daar hield men 

zich niet altijd aan. Dat gold zelfs voor de in-
specteur van de VOC, Hendrik van Rheede 
tot Drakestein (1636-1691) In 1684 werd 
hij door de top van de VOC benoemd tot 
commissaris-generaal om een eind te maken 
aan ambtelijke corruptie op onder andere de 
eilanden aan de kust van Malabar (zuidwest 
India). In die jaren zond hij planten, zaden 
en bollen uit die regio naar Nederland, ver-
pakt in kisten en kranten. Ze waren bestemd 
voor de Hortus Botanicus in Amsterdam. 
En ook voor deze ladingen gold dat ze vaak 
niet ongeschonden aankwamen. De planten 
waren dood, schepen liepen door storm 
of  kapers schade op en er werd onderweg 
erg veel gestolen. Hendrik van Reede tot 
Drakestein schreef  in die tijd zijn Hortus 
Malabricus, een beschrijving van de flora van 
de kust van Malabar. 

Van en naar Engeland
Zoals u al in deel 1 kon lezen, streken vluchte-
lingen vanwege de godsdienstoorlogen uit de 
Zuidelijke Nederlanden en Noord-Frankrijk, 
behalve in de Noordelijke Nederlanden, ook 
neer in Engeland. Onder hen bevond zich ook 
een aantal tuinliefhebbers en hoveniers. Ze 
namen met zich mee: violieren, anjers en rozen 
uit de Provence. Onder hen bevond zich de fa-
milie Garet of  Garret uit Leuven. James Garet 
senior werd later hovenier van koning Jacobus 
I. James junior stuurde vanuit Engeland soor-
ten Sassafras (Venkelhout) naar Nederland.  
Sassafras (foto 4) vindt zijn oorsprong in 

illustratie 3: Kamferboom

Foto 4: Sassafras Wikimedia
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Noord-Amerika en in Oost-Azië. Zijn andere zoon Pieter vertrok in 1593 
naar de Nederlanden waar hij een tuin in Amsterdam had. Deze Pieter 
onderhield nauwe contacten met handelaren en zeelieden om informatie 
te krijgen over nieuwe planten. De familie Garet behoorde tot een heel 
netwerk van internationale tuinliefhebbers die beschrijvingen, herbaria en 
afbeeldingen uitwisselden.
Een belangrijke spil van dat netwerk in Engeland was Henry Compton, 
(1632-1713), de Anglicaanse bisschop van Londen, met een benijdens-
waardig tuin vol bijzondere planten. In zijn opdracht verzamelde George 
London planten in Nederland en Noord-Amerika. Compton introduceerde 
tulpen in Engeland en betrok weer bomen bij een boomkweker in Delft.
Een ander deel van het netwerk bestond uit Engelse artsen die in Leiden 
opgeleid werden en zo hun kennis meenamen naar huis.
Nadat Willem III in 1689 koning van Engeland was geworden, werd de 
invloed op de Engelse tuinen vanuit de Nederlanden steeds groter. Willem III 
had bij het slot Honselaarsdijk en bij paleis Het Loo prachtige tuinen aan laten 
leggen, zoals we lazen in deel 1. Zij werden een voorbeeld voor de tuinen van 
Hampton Court Palace, (illustratie 5) in die tijd de koninklijke residentie in het 
zuidwesten van Groot Londen. Het slot Honselaarsdijk bestaat niet meer.
In de kring rond Willem III bevonden zich enkele belangrijke mensen: Hans 
Willem Bentinck (1649-1709) en Gaspard Fagel. Bentinck werd bijv. naar 
Orleans gestuurd om fruitbomen te kopen en Fagel (1634-1688) stond zelf  
bekend als een verwoed verzamelaar. Na de dood van Fagel in 1688 werd 
diens verzameling citrusplanten en andere uitheemse gewassen naar En-
geland verscheept en vormden daar de kern van de collectie van Hampton 
Court. De koninklijke tuinen hadden invloed op hovelingen, maar ook op 
de Engelse adel die op hun landgoederen fraaie tuinen lieten aanleggen.
Jan van der Groens, hovenier van Willem III, schreef  in 1699 zijn be-
roemde Den Nederlandtsen Hovenier. Het boek legde de nadruk op gezond 
en goedkoop leven en op het door ‘kunst’ veredelen van natuurproducten 
en is van grote invloed geweest.

Inheemse planten 
De groeiende belangstelling voor en bekendheid met nieuwe gewassen 
betrof  in de zestiende en zeventiende eeuw niet alleen exotische planten, 
maar men ging in West-Europa ook in de eigen streek ijverig op zoek naar 
bijzondere inheemse soorten.
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In Zeeland deed dat bijv. Casper Pelletier 
(gestorven in 1639) in Middelburg waar veel 
vluchtelingen waren neergestreken en waar 
via de haven veel planten werden aangevoerd. 
Hij inventariseerde en beschreef  op Walche-
ren rond de 1.600 inheemse planten.

Tot slot
In de zestiende en zeventiende eeuw werd in 
veel opzichten de basis gelegd voor de tuin-
cultuur in Nederland en elders in West-Euro-
pa. Die tuincultuur versnelde de introductie 
van nieuwe cultuurgewassen. Omdat men 
daardoor de gelegenheid kreeg het materi-
aal goed te bestuderen, kon men ook beter 
experimenteren met hun teelt. Dit artikel 
beschrijft niet meer dan een fractie van de tal-
loze introducties van nieuwe cultuurgewassen 
in Nederland die destijds plaatsvonden. Voor 
een uitgebreider overzicht kunt u een of  meer 
van de in de bronnenlijst hieronder 
genoemde boeken raadplegen.
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Hoe zou het in ons land moeten zonder vrijwilligers? Het 
arboretum zou niet bestaan! Mede om het belang van 
vrijwilligerswerk te onderstrepen, is het een vaste traditie 
om als arboretum deel te nemen aan nLdoet van het 
Oranjefonds. dit jaar nam een team van de gemeente 
Halderberge de schoonmaak van de theekoepel en het 
entreegebouw op zich. de Lions Halderberge ruimden de 
laatste herfstbladeren af van tientallen boomspiegels. voor 
sommige deelnemers was het een eerste kennismaking 
met de tuin, voor anderen een jaarlijks terugkerend werk-
bezoek. Maar iedereen was even enthousiast. Beide teams 
maakten ook de twaalfde editie van nLdoet in het arbore-
tum weer tot een succes. Op naar de volgende editie.  

twaalfde keer nLdoet in arboretum 

Op grond van goede ervaringen is het groot onder-
houd aan gazon, hagen en sloten voor de komende 
vijf jaren opnieuw toevertrouwd aan Blom Hoveniers, 
inmiddels al ruim 25 jaar ‘partner in ’t groen’ van 
arboretum Oudenbosch. Het bestuur is zeer tevreden 
over de kwaliteit van het werk, maar evenzeer over 
de flexibiliteit bij de uitvoering, de kennisdeling én de 
prijsafspraak die we konden maken. de inzet van een 
vaste medewerker voor het maaiwerk, waardoor we 
daar weinig omkijk naar hebben, is helemaal top.   

Onderhoud blijft 
bij Blom Hoveniers

opgespitopgespit

Een wezenlijk kenmerk van een 
arboretum is dat de verzame-
ling bomen is geregistreerd en 
bomen van een naamplaatje 
zijn voorzien. Om dat te kun-
nen verwezenlijken heb je een 
degelijke en bijgewerkte database 
van de collectie nodig. Arbore-
tum Oudenbosch beschikt over 
zo’n database met dank aan de 
vrijwilligers van de werkgroep 
collectie en de rondleiders die 
het afgelopen anderhalf  jaar de 

aanwezige collectie opnieuw 
inventariseerden. De resultaten 
zijn verwerkt in de database, 
zodat we afgelopen winter met 
het afdrukken en vervangen van 
alle boombordjes konden starten. 
Een immens werk, vooral als je 
bedenkt dat het gaat om meer 
dan 2500 bomen en hoeveel han-
delingen per bordje dit kost! De 
klus is daarom nog niet helemaal 
af, maar dat gaat dit jaar onge-
twijfeld nog lukken

De planten in de succulentenkas verdragen geen lage 
temperaturen, laat staan vorst. Het verwarmen van de 
kas vreet energie en in deze tijd van hoge gasprijzen 
ook veel budget. Het aanbrengen van dubbel glas met 
een hoge isolatiewaarde is, nadat in 2019 het dak al is 
geïsoleerd, een logische vervolgstap. De offerte van de 
firma Witkamp Constructies BV uit Oudenbosch voor 
dat werk bedroeg 17.000 euro. Dat bedrag vormde een 
belemmering totdat het coöperatiefonds van Rabobank 
West-Brabant Noord ons te hulp schoot met een donatie 
van maar liefst 5.000 euro. Met de inzet van de eerder 
ontvangen coronasteun van 7.500 euro van de gemeente 
Halderberge en de rest aan eigen middelen konden we 
opdracht geven. In het voorjaar is het werk uitgevoerd.  

nieuwe boombordjes 

rabobank helpt 
bij verduurzaming  

kas krijgt nieuw frame en isolerend glas 
Foto Johan van Oosterhout

Foto Johan van Oosterhout

Wie de jeugd heeft, heeft de toekomst! Met deze gedachte 
besloot het bestuur om niet alleen de Halderbergse basisscholen 
maar ruim 80 scholen in de regio dit voordelige abonnement 
aan te bieden voor de luttele prijs van 40 euro. Het geeft recht 
op twee groepsbezoeken aan de tuin waarbij niet alleen de leer-
lingen maar ook begeleiders gratis toegang hebben. In overleg 
kunnen wij zorgen voor een leerzaam programma. En indien 
gewenst, is er een programma voor een dag of  dagdeel te maken 
door een combinatie met een bezoek aan een of  meer van de 
andere parels van het religieus erfgoed. Meer weten? Mail naar 
rondleidingen@arboretumoudenbosch.nl 

voordelig schoolabonnement 

Herfstbezoek BS de Schittering 
Foto Johan van Oosterhout

Medio februari hebben de mannen van ‘alles over groenbe-
heer’, ‘partner in ’t groen’ van het arboretum Oudenbosch, de 
zware, deels afgebroken tak verankerd van ons kroonjuweel 
de treurbeuk (Fagus sylvatica ‘pendula’). Mocht de tak nu 
loslaten dan vangt het anker hem op en dat is wel zo veilig. nu 
maar even afwachten hoe de treurbeuk zich verder ontwikkelt. 
Omdat de tak niet helemaal is afgebroken, bestaat een kans 
dat hij niet afsterft. Mogelijk vormen zich nog wortels op de 
plaats waar de tak de grond raakt. dank aan directeur Herman 
Wevers en zijn medewerkers die ons vanuit eersel al meer dan 
dertien jaar gratis met raad en daad bijstaan. 

verankering treurbeuk

blad ruimen in de tuin 

Foto Johan van Oosterhout

overleg over de verankering 
Foto Johan van Oosterhout

nieuwe boombordjes in de maak 

Foto Johan van Oosterhout

mooi maaiwerk Foto Johan van Oosterhout
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 Van elzenlaan
naar klimaatlaan

Tekst en foto's Johan van Oosterhout

Bodemonderzoek
In het plantgebied was duidelijk sprake van 
een verstoorde waterhuishouding. Degelijk 
bodemonderzoek was noodzakelijk. ‘Alles 
over Groenbeheer’ uit Asten en archeoloog 
Gijs Nieuwlaat, van huis uit bekend met de 
tuin, waren daar direct toe bereid. Beide on-
derzoekers deden in het vroege voorjaar van 
2022 grondboringen op diverse plaatsen in de 
beoogde plantstroken. Gijs Nieuwlaat bood 
zelfs aan een uitgebreid bodemonderzoek te 
doen in de tuin. In het komende december-
nummer van Aesculus schrijft hij daarover. 
De resultaten van het onderzoek wezen op 
een ‘antropogene bodem’, een bodem die 
door de mens zelf  is samengesteld. Daarvoor 
gaven ze de volgende verklaring: eind ne-
gentiende eeuw lieten de broeders van Saint 
Louis een schaatsvijver graven die een eeuw 
later, bij de ontwikkeling van het Arboretum, 
is gereconstrueerd. Het is aannemelijk dat 
men bij beide werkzaamheden de uitgegra-
ven grond minstens grotendeels deponeerde 
in het Europese deel van de tuin, waar de 
klimaatlaan is gepland. De bodemlagen hier 

In december 2021 stond in Aesculus 69 het artikel 
‘Dubben over tuinontwikkeling’. Daarin beschreef  
ik hoe na het rooien van de elzenlaan de herinrich-
ting van de laan geen eenvoudige opdracht bleek. 
Het idee van een ‘iepenlaan’ werd op initiatief  van 
de begeleidingscommissie ingewisseld voor de 
‘klimaatlaan’, een experimenteel alternatief, inspe-
lend op het veranderend, warmer en droger, en soms 
heel erg nat klimaat. Het was niet die keuze maar 
het daarbij gepresenteerde sortiment dat intern stof  
deed opwaaien. Sowieso was ook al te gemakkelijk 
voorbijgegaan aan de problematische bodemge-
steldheid ter plaatse. Het gebrek aan een degelijk, 
gefaseerd plan van aanpak deed zich voelen. Toen 
dat er eenmaal lag met als uitgangspunt ‘zo veel 
mogelijk vasthouden aan het oorspronkelijke tuin-
concept van Anton van Rooijen’ konden we pas goed 
aan de slag. Niet helemaal blanco natuurlijk, want 
het conceptontwerp van de begeleidingscommissie 
voor de laanstructuur en het sortiment lag er al. In 
dit artikel neem ik je mee in die gefaseerde ontwik-
keling van de klimaatlaan die bijna is afgerond.  

plantplekken uitgezet

bodemonderzoek door mannen van alles over groenbeheer

Evenementen  
in het arboretum

In het Arboretum is er van alles te doen. 
Kijk op www.arboretumoudenbosch.nl  

voor de meest actuele agenda.
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zijn qua samenstelling vrij uniform maar verschillen in dikte. Wellicht dat 
de grond daardoor (en doordat in de loop van de tijd de grond op diverse 
plaatsen is vastgereden), is verdicht. Verder wees het onderzoek op een 
weinig waterdoorlatende leem- of  veenlaag die niet overal even diep ligt.  
De bevindingen uit beide onderzoeken verklaren de verstoorde water-
huishouding. De afwatering is belemmerd door de diep gelegen leem-of  
veenlaag én door de dichtgereden opgebrachte grond. Vandaar dat op 
verschillende plaatsen sprake is van ‘schijngrondwaterstand’. De ongelijke 
laagdiktes in de bodem van de onderzochte strook zorgen ook nog eens 
voor een sterk verschillende vochthuishouding in de bovenlaag. Waar 
het water stagneert in de humusrijke bovenlaag ontstaat zuurstofgebrek, 
waardoor het daar aanwezige organisch materiaal gaat rotten. 

adviseerde de begeleidingscommissie om de 
laan iets meer body te geven. Zij wezen nog 
op acht extra mogelijke plekken waarmee 
de laan straks 27 bomen telt, vanuit de loods 
gezien links veertien en rechts dertien. Zo 
kwamen we toch weer dicht bij het aantal in 
het concept-ontwerp. 

de samenspraak  
over de verder te  
kiezen bomen leidde, 
enigszins tot mijn  
verrassing moet ik be-
kennen, vrijwel direct 
tot een vergelijk.

Bodembewerking 
De bodemgesteldheid bleek een verre van ideale groeiplaats voor de 
meeste bomen, zo luidde de conclusie van de onderzoekers. Voor een 
betere waterdoorlating is op hun advies in het voorjaar van 2022 door 
Loonbedrijf  Martens uit Oudenbosch op de plantstrook een diepe, niet-
kerende grondbewerking uitgevoerd met een zogenaamde ‘ganzenvoet’. 
De tot een diepte van circa 60 cm opengebroken bodemlagen lieten we 
daarna drie maanden beluchten. Rick van der Horst heeft daarna de plant-
stroken diep gespit en gladgestreken. Het succes van deze ingrepen bleek 
al meteen bij die enkele hoosbui in de zomer van ’22 en nog sterker tijdens 
de regenrijke maand september van dat jaar. De stroken bleven vrij van 
plassen. Met een waterhuishouding die op orde was en met een voldoende 
voedzame bovenlaag van de plantstroken kon de volgende fase ingaan, 
het bepalen van de plantplekken. 

Plantplekken  
Conform het eerste ontwerp van de begeleidingscommissie krijgt de laan 
niet een structuur die we sinds jaar en dag kennen, maar een amorfe struc-
tuur. Bomen worden niet exact op rij gezet, maar links en rechts van het 
pad binnen een bepaalde bandbreedte geplant. Dat past in het wat ‘wild’ 
ogende inheemse deel van de tuin. Bij het uitzetten van mogelijke plant-
plaatsen, waarbij natuurlijk voldoende afstand moest worden gehouden 
tot de direct nabije beplanting, kwamen we uit op zeventien plekken. 
Aanmerkelijk minder dan de 28 in het aanvankelijke concept-ontwerp. 
Met de bestaande bomen als de Fagus sylvatica ‘Oudenbosch’ en de Aesculus 
hippocastanum ‘Hampton Gold’, die prima passen in de laan, zou de laan 
negentien bomen tellen. Bij de bespreking van het uitgezette plantplan 

het veranderende klimaat met korte hevige 
regenval en langdurig droge perioden.

•  Voorkeur voor bomen die we nog niet in de 
collectie hebben. Dit met het oog op de uit-
breiding van onze botanische verzameling.

•  Vooral bomen die een Europese, inheemse 
herkomst hebben, passend bij het oorspron-
kelijke tuinconcept voor dit stuk van de tuin.

Sortiment
Bij het kiezen van het sortiment bomen liet 
de begeleidingscommissie zich leiden door 
aspecten als: hoogte van de boom, kroonvor-
ming, bloem, vruchtdragend, fauna-boom, 
vereiste grondsoort, droogte -en windbesten-
digheid en herkomst. De criteria bloem- en 
vruchtdragend en fauna-boom moesten 
ervoor zorgen dat de keuze ook een bijdrage 
zou leveren aan het behoud van biodiversiteit. 
Zoals eerder gezegd deed hun voorstel van 
zestien bomen onder betrokken vrijwilligers 
nogal wat stof  opwaaien. Dat bleek achteraf  
niet zozeer vanwege de gehanteerde keuze-
criteria maar meer vanwege de wens om te 
zoeken naar nieuwe bomen voor de collec-
tie. Om ruimte te geven aan inbreng vanuit 
eigen gelederen legde het bestuur bij enkele 
vrijwilligers van collectie, rondleidingen en 
onderhoud, de vraag neer om zestien bomen 
te kiezen. Als vertrekpunt voor die keuze 
werden de criteria en lijst van de begeleidings-
commissie meegegeven én drie, door het 
bestuur zelf  bepaalde criteria:   
•  Het moeten bomen zijn die naar verwach-

ting goede groeimogelijkheden hebben in 

Ondanks de vele, soms onverenigbare 
criteria, werden binnen tijdsbestek van een 
week de gevraagde lijstjes ingeleverd. Toen 
ze eenmaal naast elkaar lagen, bleek meteen 
een grote mate van overeenstemming. Zes 
á zeven bomen stonden op alle of  bijna alle 
lijstjes. Die keuze was dus snel bepaald.  

De samenspraak over de verder te kiezen bomen leidde, enigszins tot 
mijn verrassing moet ik bekennen, vrijwel direct tot een vergelijk. Van 
de uiteindelijk zestien gekozen bomen zijn er elf  nieuw in onze collectie. 
Voordat we op zoek gingen naar deze bomen moest nog worden bepaald 
of  onze keuze paste binnen het plantplan. 
Voor de acht extra plantplaatsen is nog geen keuze gemaakt. Mogelijk dat 
enkele bomen dubbel worden aangeplant.

Planten 
Of  het keuzesortiment past in het plantplan, hangt af  van groeikenmer-
ken van de boom zoals bijvoorbeeld hoogte, kroongroei en omvang, maar 
ook van het al aanwezige groen in de directe omgeving van de individuele 
plantplaatsen. Het had dus zo maar gekund dat we op grond van een van 
die aspecten moesten terugkomen op de keuze van een of  meer bomen. 
Gelukkig was dat niet zo. Begin maart startten we met het verzamelen en 
planten. Enkele bomen hadden we in eigen tuin en konden we meteen 
verplanten. Een achttal bomen was snel verkrijgbaar bij van der Horst 
Boomkwekerijen en Boomkwekerij Chris van der Wurff. Bij de aanschaf  
kozen we voor bomen met een stamomvang van om en nabij 10 centime-
ter. We willen immers de groei van de bomen goed kunnen volgen. Dat 
past bij de experimentele opzet van de laan.   
Het pad tussen de plantstroken mag, anders dan elders in de tuin, vergras-
sen. Dat past in het beeld van het inheemse deel van de tuin. 

Resultaat
De ontwikkeling van elzenlaan naar klimaatlaan werd al doende een 
leerzaam proces, dat meer tijd nam en complexer was dan vooraf  gedacht. 
Het resultaat mag er zijn. Een bijzondere laan met jonge, klimaatbesten-
dige bomen, waarvan een flink deel nieuw is in onze collectie. Bomen die 
we in een bescheiden experiment, de komende jaren in hun groei gaan 
volgen. Een laan die weliswaar nog niet helemaal is aangeplant,  
maar alvast uw bezoek en aandacht zeker waard is! 

Fa Martens diep woelen met ganzenvoet

planten van Corylus colurnoides Melchior

eerste boring gijs nieuwlaat

spitten en eggen door rick van der Horst
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Nieuw in het bestuur
Lauran stelt zich voor

Mijn naam is  Lauran Willemsen. Sinds ruim een jaar ben ik vrijwilliger in  
de tuin van het Arboretum en sinds kort lid van het bestuur, waarbij mijn 
aandachtsvelden zijn:

- Het onderhoud van de tuin
- Het materiaal / gereedschap
- De gebouwen

Tijd dus om me voor te stellen.
Ik ben 60 jaar en 34 jaar getrouwd met Hetty, ook vrijwilligster bij het 
Arboretum. We wonen in het buitengebied  van Oudenbosch en hebben 
een grote tuin en een bosperceel waar we enthousiast in hobbyen. 

We hebben twee kinderen: Gijs, 32, getrouwd, machinebankwerker en Jos, 
30, samenwonend, manager van een salesgroep in de IT-sector.

Ik heb Werktuigbouw gestudeerd aan de HTS en heb in totaal bij drie 
werkgevers gewerkt. Mijn laatste werkgever was Afvalstoffen Terminal 
Moerdijk. Daar heb ik groot onderhoudswerk begeleid en apparaten 
gebouwd voor de verwerking van gevaarlijk afval. Ik was er manager van 
de afdeling Engineering. Daarnaast was ik respectievelijk lid, secretaris en 
later voorzitter van de ondernemingsraad. 
Ook ben ik  een aantal jaren voorzitter geweest van Zwemvereniging Daphnia 
in Oudenbosch, waar onze  kinderen zwommen toen ze klein waren.  

Al zestien jaar heb ik, samen met Hetty, een eigen bedrijf. We maken fietsen 
voor mensen die lange reizen willen maken. Wat begon als hobby werd  ge-
leidelijk zo groot dat het niet meer samenging met mijn werk. Daarom heb ik 
drie jaar geleden mijn baan opgezegd en ben ik alleen nog fietsenmaker.

Deze dingen zijn voor mij belangrijk:
- Ons gezin
- Mijn werk als fietsenmaker
-  Het beheer van onze tuin (in het voorjaar en de zomer) en van ons 

bos (in het najaar en de winter)
-  Onze twee honden, Border Collies, waar we veel mee wandelen en 

die we behendigheidstraining geven. Dat doen Hetty en ik zowel 
samen als individueel.

We houden van reizen met de fiets. Deze 
interesse is ontstaan toen de kinderen klein 
waren. Het leek ons meer dan 20 jaar geleden 
simpelweg leuk om samen met de jongens 
een stuk te gaan fietsen en op een camping te 
overnachten. Dat is een blijvertje geworden. 
Toen de kinderen niet meer meegingen, ver-
anderde het reisdoel: van pure ontspanning 
naar interesse in andere culturen. We zijn met 
de fiets in Midden- en Zuid-Amerika geweest, 
een aantal keer in Azië, maar hebben ook 
gefietst  in heel veel Europese landen.

We proberen zoveel mogelijk energieneutraal 
te leven door onder andere zelf  stroom op te 
wekken, de auto minimaal te gebruiken, veel de 
fiets te pakken en ons huis en de werkplaats te 
verwarmen met hout uit ons eigen bos.

Ik hoop met mijn werk in het Arboretum zelf   
en achter de bestuurstafel mijn steentje  
bij te dragen aan het in stand houden en  
verder ontwikkelen van deze mooie tuin. 
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Planten  
of parkeren?

door Johan van Oosterhout

“ Het bestuur van Arboretum Oudenbosch juicht toe dat stevig 
en voortvarend werk wordt gemaakt van de herinrichting van de 
openbare ruimte van het historisch religieus centrum.  
Wij zien dat als een essentiële voorwaarde om de investeringen 
in het religieus erfgoed tot hun recht te laten komen en de ver-
blijfskwaliteit van het gebied voor inwoners en toeristen op een 
waardig en aangenaam niveau te brengen. Tegelijkertijd beseffen 
we dat, gegeven de historische positionering van gebouwen en de 
bestaande ontsluitingsroutes binnen het ontwerpgebied, het een 
majeure opgave is om de actueel wenselijke publieke functies en 
inrichting optimaal te realiseren zonder te tornen aan gegroeide 
gewoonten, verworven rechten en eigendommen. Desalniettemin 
zou de ‘pijn’ van het concept-ontwerp voor mens en milieu én 
voor het Arboretum geringer zijn als voor de ontsluiting een 
onzes inziens logischere keuze zou worden gemaakt.” 

Dit was de inleiding van het bezwaar dat het bestuur bij de brief  van 27 
februari j.l. aantekende tegen het concept-ontwerp ‘herinrichting openbaar 
religieus erfgoed deelplan Aloysiushof ’. In dat ontwerp zou Arboretum Ou-
denbosch in de hoek bij het Mariabeeld circa 200m2 tuin moeten afstaan om 
de ontsluitingsweg van de grote parkeerterreinen ‘Achter ’t Postkantoor’ en 
‘Gonzagaplein’ een stuk te verleggen. Dit met als achterliggende reden het re-
aliseren van achttien extra parkeerplaatsen aan de oostkant van de Herbergier. 
Heel letterlijk genomen gaat het hier om de kwestie ‘planten of  parkeren’! 

Bezwaar
Onze bezwaren tegen het concept-ontwerp 
komen in het kort hierop neer: 
Het is niet meteen logisch om grond 
met de bestemming ‘groen’ in te  
ruilen voor parkeerplaatsen terwijl 
er in de directe nabijheid een zee  
van ruimte ligt.
Het Arboretum verliest een hoek van een 
historische route in de Broedertuin, ooit 
onderdeel van het ‘geldeloze pad’. Zie de foto 
van dit stukje religieus erfgoed. Ook de col-
lectie en de poort ter plaatse gaan verloren en 
met die laatste ook de onmisbare route voor 
zwaar verkeer en hulpdiensten. Om op ge-
ruime afstand van de eeuwenoude beukencir-
kel een nieuwe wandel- c.q. logistieke route te 
realiseren, ontbreekt dan immers de ruimte. 
Het hanteren van een parkeernorm van ‘een 
parkeerplaats binnen 100m van elke woning’ 
is wellicht valide voor een nieuwe woonwijk, 
maar niet in een gebied dat zich vanaf  1840 
ontwikkelde als een gesloten, religieus cen-
trum en dat tot aan de jaren '80 van de vorig 
eeuw is gebleven. 

De voorgestelde wijze van het  
verleggen van de ontsluitingsweg  
is onlogisch en kostbaar. 
Het is onlogisch om al verkeer naar en van de 
parkeerplaatsen ‘Achter ’t Postkantoor’ en het 
‘Gonzagaplein’, eerst áchter de Herbergier 
om, dieper in de woonwijk Brouwerijstraat 
e.o. te laten komen dan strikt noodzakelijk is. 
Het leidt tot onnodige verkeersoverlast, ver-
keerscongestie bij de Ringstraat en een groter 
risico op verkeersongelukken. Het verleggen 
van de ontsluitingsweg op deze manier is ook 
kostbaarder dan zoveel mogelijk gebruikma-
ken van de weg die er al ligt.

historisch plaatje van dit stuk broedertuin
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Variant
Van de uitnodiging om onze bezwaren op het concept-ontwerp in een 
gesprek met de architecte van MTD-landschapsarchitecten en de project-
leider van de gemeente nader toe te lichten, maakten we, met kracht van 
argumenten, gretig gebruik. Met Jos van de Lindenloof, voorzitter van 
onze begeleidingscommissie en zelf  ook landschapsarchitect, hadden we 
tevoren een o.i. betere variant uitgewerkt, die we in het gesprek meteen 
op tafel konden leggen. In die variant hoeft het Arboretum geen stuk 
tuin in te leveren en is toch de gewenste extra parkeerruimte te realiseren. 
Bovendien is de door ons voorgestelde ontsluiting van de parkeerter-
reinen, behalve snelheid remmend vanwege de bochten, ook nog eens 
minder belastend voor de bewoners van de Ankerstraat. Bij de vergelijking 
van de afbeeldingen van het concept-ontwerp en onze variant is dit in één 
oogopslag duidelijk.
Of  ons idee wordt overgenomen, is gezien het verloop van het gesprek, 
lees discussie, nog maar de vraag. Afspraak is dat er in extra metingen 
worden gedaan om de variant goed te kunnen beoordelen. We zijn be-
nieuwd naar het resultaat, beter gezegd, het definitieve ontwerp waarover 
de gemeenteraad zal besluiten. 

Saillant aspect
Saillant aspect in dit proces is de positie van het bestuur van Stichting 
Arboretum Oudenbosch. Wij zijn geen eigenaar maar huren sinds 1987 de 
tuin tegen een jaarlijkse huursom van één euro. De eigenaar, het gemeen-
tebestuur, verwierf  in 1983 de gronden van de broeders van Saint Louis 
voor de prijs van één gulden met de belangrijke clausule dat de bestem-
ming ‘groen’ zou blijven. Om die bepaling gestand te doen, is de voorma-
lige kloostertuin in huur gegeven aan Stichting Arboretum Oudenbosch 
met de opdracht van de gemeenteraad er een arboretum van te maken. 
Welbeschouwd is het Arboretum dus het eerste stukje van het gehele 
religieus erfgoed dat een nieuw leven kreeg. Vrijwilligers maakten er een 
prachtige botanische tuin van met een collectie van circa 2500 bomen 
en planten. Daarom kiezen we als bestuur in deze kwestie een positie als 
‘hoeder van de tuin’. We geven stellig voorrang aan ‘planten’ en niet  
aan ‘parkeren’ en staan pal voor het belang van de tuin!

Schetsontwerp Mtd Landschapsarchitecten 

Jos v.d. Lindenloof 'variant ontsluiting & parkeren'

We kiezen als bestuur 
in deze kwestie een 

positie als ‘hoeder van 
de tuin’.

Laatste nieuws!
Even voor het ter perse gaan van deze 
Aesculus bleek dat de door ons aange-
dragen variant voor de ontsluiting van de 
parkeerterreinen is overgenomen in het 
uitgewerkte concept-ontwerp. Bestuur-
lijk moet dat zijn weg nog vinden. Maar, 
als aldus wordt besloten, is dat goed 
nieuws voor de tuin en de omwonenden 
in de wijk. Planten wijken dan niet voor 
parkeren! Het Arboretum verliest hooguit 
een klein stukje tuin. De poort en het 
Broederpad in de hoek bij het Mariabeeld 
blijven in tact. En Maria houdt, met dank 
aan de voorzitter van onze begeleidings-
commissie, haar vaste plekje!
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Een levend fossiel: 
Wollemia nobilis

In 1994 ontdekte de toen 29-jarige 
parkwachter David Noble een 
kleine groep bomen die hij nog 
nooit eerder had gezien. Dat 
gebeurde tijdens een canyoning,* 
in het Wollemi National Park. 
Het bleek om een nog niet eerder 
ontdekte coniferensoort te gaan, 
die de Engelse naam Wollemi 
Pine kreeg. Later onderzoek 
wees uit dat ze tot een planten-
groep behoorden die tot dan 
alleen van fossiele resten bekend 
was en waarvan men dacht dat ze 
was uitgestorven. Het is dus een 
zogenaamd levend fossiel. 

Noble ontdekte de bomen in een bijzon-
der afgelegen en ruig stuk van het Wollemi 
National Park. In de taal van de Aboriginals, 
de oorspronkelijke bewoners van Australië, 
betekent Wollemi ‘kijk rond’ en ‘let op je 
stap’. Het park met die naam ligt in de Blue 
Mountains, op 150-200 km ten noordwesten 
van Sydney. Noble verzamelde materiaal dat 
de door hem geraadpleegde deskundigen 
nog nooit eerder hadden gezien. Goed een 
jaar na de ontdekking werd Wollemia nobilis 
als nieuwe soort gepubliceerd. De geslachts-
naam verwijst natuurlijk naar de vindplaats, 
en de soortaanduiding naar de ontdekker 
van de boom. Zoals gezegd werd de Engelse 
benaming al snel Wollemi Pine en de officiële 
Nederlandse naam is Wollemia 

Een levend fossiel?
Al snel na de ontdekking van Wollemia merkten paleobotanisten** dat zijn 
bladeren, kegels en stuifmeel sterk overeenkwamen met fossielen uit het 
oosten van Australië, Nieuw-Zeeland en Antarctica, die twee tot wel 120 
miljoen jaar oud waren. Tot dan toe was men ervan overtuigd dat die fos-
siele planten uitgestorven waren. Of  die tot dezelfde soort behoorden als 
de door Noble ontdekte Wollemia nobilis is niet zeker, maar het is inmiddels 
wel duidelijk dat Wollemia meer verwant is aan de gevonden fossielen dan 
aan de andere soorten van de Slangendenfamilie (Araucariaceae) waartoe 
de boom behoort (zie kader). De ontdekte bomen bleken dus de enige 
levende vertegenwoordigers te zijn van een verder uitgestorven planten-
groep, anders gezegd: Wollemia nobilis is een ‘levend fossiel’, net zoals de 
Chinese watercipres, waarvan men ook dacht dat hij was uitgestorven tot 
men hem in 1942 als levende boom in China ontdekte. In de wetenschap 
spreekt men overigens van ‘relict’.

te Matua ngahere, ca. 2000 jaar oud, de op één na grootste nog levende Kauri 
(foto: evert Jan van de Kaa, nov. 2010) Wollemia op zijn natuurlijke standplaats (© State of New South Wales CC BY, zie  www.rbgsyd.nsw.gov.au/)

door Elly Zwijgers
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De precieze locatie van de populatie is een 
goed bewaard geheim omdat men bang is 

voor schade en schimmeloverdracht
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op. De brandweer heeft toen alles uit de kast gehaald om de zeer zeldzame 
bomen veilig te stellen. Vliegtuigen stortten water en brandvertragende che-
micaliën uit over de strook direct rond het ravijn waar de ‘levende fossielen’ 
staan. Gespecialiseerde brandweerlieden daalden vanuit helicopters af  in 
het bos om een bewateringssysteem aan te leggen. Allemaal zonder er enige 
ruchtbaarheid aan te geven om de locatie geheim te houden. En met succes.

Omdat de soort zo zeldzaam is en men bang is voor uitsterven, heeft New 
South Wales National Parks and Wild Life Service (waar Noble werkzaam 
was) samen met de Royal Botanic Gardens in Sydney besloten om hem 
wereldwijd te verspreiden, om zijn voortbestaan in de toekomst veilig 
te stellen. Hij bleek gelukkig gemakkelijk te stekken. De Vereniging van 
Australische botanische tuinen richtte in 1999 het commerciële bedrijf  
Wollemi Pine International op dat de bomen uit stek en zaad kweekt, waarna 
ze over de hele wereld verkocht worden. De opbrengst komt ten goede 
aan de natuurbescherming in Australië. De eerste gekweekte boom werd 
in 1998 geplant in de Royal Botanic Gardens in Sydney. 

Wollemia in Arboretum Oudenbosch
De Australische overheid heeft de wereldwijde licentie op de kweek en 
Wollemia mag dus niet zomaar voor commerciële doeleinden worden ver-
meerderd. In geselecteerde kwekerijen zijn ongeveer een half  miljoen jonge 
planten geproduceerd, meestal uit stek, en in 2006 werden ze wereldwijd 
beschikbaar gesteld. In dat jaar overhandigde de Australische ambassadeur 
in de Palmenkas van de Hortus in Amsterdam exemplaren aan de botanische 
tuinen in Nederland. Arboretum Oudenbosch ontving toen een Wollemia van 
een kwekerij uit Duitsland. Een tweede exemplaar dat we hebben, is afkom-
stig van het arboretum in Kalmthout. Ze staan allebei in het Pinetum. Nog 
niet zo lang geleden zijn ze in verband met noodzakelijke bomenrooi ver-
plant en ze doen het heel goed. Ze staan bij ons in de volle grond, beschut. 
Aanvankelijk werden ze in de winter extra beschermd, maar tegenwoordig 

Bescherming van de soort
In de kloof  waar de Wollemia werd ontdekt, 
staan niet zoveel exemplaren. Tot nu toe 
zijn er niet meer dan 100 volwassen bomen 
bekend. Ze staan allemaal binnen 2-3 km van 
elkaar. De grootste boom wordt King Billy 
genoemd, is 40 m hoog en waarschijnlijk 
1000 jaar oud. Er groeien daar nog 200-300 
jonge exemplaren. De precieze locatie van de 
populatie wordt angstvallig geheimgehouden, 
omdat men bang is voor schade en schimmel-
overdracht. Daarin gaat men ver.
In de zomer van 2019-2020 was er een periode 
van zeer hoge temperaturen en grote droogte 
in Australië en er ontstonden bosbranden in 
het Wollemi National Park. Door deze brand 
ging het grootste deel van het park in vlammen 

Standplaats van Wollemia na de bosbrand van 2020 (© State of new South Wales national parks and Wildlife Services CC BY)

zaken die het voortbestaan van Wollemia op de 
vindplaats mogelijk maakten (© State of new South 
Wales CC BY, zie  www.rbgsyd.nsw.gov.au/)
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niet meer. Dat is best uitzonderlijk want de meeste arboreta hebben hem in 
de kas. In arboretum Kalmthout is hij in 2021 ook buiten in de volle grond 
geplant. De winterhardheid is voor de meesten een verrassing, omdat in zijn 
oorspronkelijke leefgebied de temperatuur in de winter rond 5-7 
graden Celsius ligt en de zomer-temperatuur tussen 15 en 30 graden.
 
Bronnen:  
•  Hoffman M & Lemmens M (2020) Nederlandse namen van cultuurplanten.
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•  McLoughlin S & Vajda V (2005) Ancient Wollemi pines resurgent. American Scien-

tist 93: 540-547.

•  nn (2018) Levend fossiel bloeit in Hortus Botanicus. Leids Dagblad, 16 april.

•  van Andel Y & Levering K (2023) Info collectiebeheer arboretum Oudenbosch 

(pers.comm.). 

•  van Raay B (2020) Australische brandweer redt unieke prehistorische Wollemi-

dennen van bosbranden. Volkskrant, 16 jan.

•  Wikipedia-artikelen Araucariaceae, Araucaria, Agathis en Wollemia (bezocht 

februari 2023).

*   trektocht waarbij lopend, zwemmend, klauterend. glijdend en abseilend een 

weg zoekt door een rivierkloof

**   paleobotane is de wetenschap die zich bezighoudt met onderzoek naar fos-

siele planten.

Wollemia nobilis
Wollemia kan in zijn natuurlijke omgeving 40 meter hoog 
worden. De doorsnede van de stam kan 1,20 meter bedra-
gen. De boom is eenhuizig, dat wil zeggen dat hij zowel 
mannelijke als vrouwelijke kegels (strobili) produceert. De 
mannelijke kegels zijn langgerekt en worden 10 cm lang en 
2 cm breed. De vrouwelijke kegels zijn bolvormig, ze wor-
den ongeveer 12 cm in doorsnede. De vrouwelijke kegels 
ontstaan aan het eind van de zijtakken die ongeveer acht 
jaar oud moeten zijn. Als de kegels na twee jaar rijp zijn of  
afvallen, breekt de tak bij de stam af  waarna op dezelfde 
plaats weer een nieuwe tak wordt gevormd. De boom is 
gewoonlijk meerstammig, wat bij de andere soorten van de 
Araucariaceae niet het geval is. De schors vertoont onge-
wone bobbeltjes op oudere leeftijd (pokdalig).

Wollemia nobilis behoort tot de Slangenden- of  Apen-
boomfamilie, Araucariaceae. Dat is een zeer oude familie 
van coniferen (kegeldragers), 200 miljoen jaar geleden 
ontstaan, die wereldwijd voorkwam. Toen de dinosau-
riërs uitstierven, verdwenen ze vrijwel allemaal van het 
noordelijk halfrond. Nu komen ze nog voor in Zuidoost-
Azië, Oceanië en het zuiden van Zuid-Amerika. De 
familie telt naast Wollemia, waarvan W. nobilis de enige 
soort is, nog twee andere geslachten: Araucaria en Agathis, 
beide met ongeveer 20 soorten. De bij ons bekendste 
vertegenwoordiger van deze familie is de Slangenden, 

Araucaria araucana (ook wel Apenboom genoemd), die 
we in Nederland nog vaak in al zijn lengte tegenkomen in 
veel te kleine voortuinen. Ook de Kamerden (Araucaria 
heterophylla) is bij ons bekend als kamerplant. 

In ons Arboretum hebben we enkel de Wollemia als vertegen-
woordiger van de Slangendenfamilie.

een Wollemia met zijn vele pokdalige stammen op de bodem van 
de kloof

Wollemia nobilis in het pinetum  
(foto ellen van der peet)



37

Ook in dit boek neemt hij je mee langs bekende en minder bekende namen 
in de botanische illustratiekunst. Door verschillende landen en eeuwen. De 
eerste grote bloeiperiode bestrijkt 1750-1850, waarbij de opkomst van de 
lithografie een belangrijke rol speelde. Rix legt in de inleiding uit wat het ver-
schil is tussen botanische kunst en illustreren. Een botanische illustratie heeft 
een wetenschappelijk doel en legt de kenmerken vast van de soort, laat de 
onvolkomenheden van het individu weg en dit alles zonder dat het ten koste 
gaat van artistieke kwaliteiten. Heel veel meer dus dan botanische kunst, 
waarbij het slechts gaat om de bewondering van de toeschouwer, aldus Rix.

Bekende kunstenaars als Leonardo da Vinci, Pierre-Joseph Redouté en 
Maria Sibylla Merian, komen aan bod, maar hij duikt ook in de schetsboeken 
van wereldreizigers en natuuronderzoekers die op hun verre reizen de meest 
exotische bloemen en planten verzamelden. Het levert een ware schat aan 
beelden op en laat zien dat de schitterende prenten en schilderijen voor de 
één geliefde verzamelobjecten waren en voor de ander een waardevolle bron 
van kennis. Het boek eindigt hoopvol, ondanks het bestaan en de precisie 
van fotografie is de botanische illustratiekunst nog steeds springlevend. Ook 
hedendaags werk krijgt dan ook aandacht. Kew Gardens opende in 2008 de 
Shirley Sherwood Gallery of  Botanical art. De naamgeefster startte in 1990 
met het verzamelen van moderne, hedendaagse botanische kunst. 

Botanisch illustreren vraagt om 
vakmanschap, een goed oog én 
artistiek talent. Wat een camera 
nu snel en precies vastlegt, dat 
moest ooit allemaal getekend 
worden. Waarbij het om het vast-
leggen van de schoonheid van 
een plant kan gaan maar wel met 
een wetenschappelijk doel. Al die 
kleine details vormen de speci-
fieke kenmerken van een plant 
en de familie/soort waartoe deze 
behoort. In de archieven van 
Royal Botanical Gardens Kew, 
de beroemde botanische tuin in 
Kew bij Londen, bevinden zich 
onder meer prachtige botanische 
tekeningen uit diverse eeuwen. 
Aan Martyn Rix de eer om erin 
te duiken en aan de hand van 250 
zeldzame afbeeldingen te laten 
zien hoe deze kunstvorm zich 
door de geschiedenis en over de 
hele wereld heeft ontwikkeld. 

Martyn Rix (1943) is niet zomaar iemand, maar 
botanicus en redacteur van Curtis’s Botanical 
Magazine, het langstlopende tijdschrift ter 
wereld voor botanische illustraties. Een echte 
kenner dus. Hij studeerde in Cambridge en 
werkte bij de botanische tuinen van de Uni-
versity of  Zürich en de RHS Garden Wisley. 
Hij reisde naar alle uithoeken van de aarde op 
zoek naar nieuwe en unieke planten en heeft 
verschillende boeken op zijn naam staan.

Boekbespreking

Een plaatje van een boek maar ook 
boeiend om te lezen:  

Floralia 
door Ellen van der Peet
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anita Walsmit Sachs (rechts) tijdens een les botanisch tekenen. ze was hoofd van 
de tekenkamer van het Herbarium van de Rijks Universiteit Leiden en zag dat het 
aantal professionele botanisch tekenaars in nederland terugliep. daarom is ze 
begonnen met het bieden van cursussen in de Hortus botanicus in Leiden. Hier be-
spreekt ze werk met haar cursisten waaronder professionele en amateur tekenaars. 
Foto Yvonne van andel

een voorbeeld van haar werk. Foto Yvonne van andel.

Werk van pierre Joseph redoute, Bron Wikimedia pierre Joseph redoute’s botanisch tekenen school aan het werk in de Salle Buffon 
Jardin des plantes parijs, bron Wikimedia.

Ook in Nederland is het genre springlevend 
getuige de Vereniging van Botanisch Kunste-
naars Nederland (www.botanischkunstenaars 
nederland.nl) die cursussen en bijeenkomsten 
organiseert. Wie denkt over het juiste talent te 
beschikken en interesse, neus hier eens rond.

Kortom een boek dat veel plantenliefhebbers 
zal aanspreken, om de verhalen te lezen en de 
prachtige tekeningen te bekijken. Een boek dat 
je openlegt op je salontafel met iedere keer een 
andere plaat boven. Vanzelfsprekend zou ik 
bijna zeggen, is het uitgevoerd met hardcover 
en kwaliteitspapier. Een geweldig bezit of  ca-
deau. Het laatste woord is aan de vertaler, Joost 
Mulder, die met veel plezier aan het werk ging 
en zijn eigen geschiedenis met botanische teke-
ningen toelicht, in deze uitzonderlijke ruimte 
voor een slotwoord van de vertaler in de vorm 
van een noot. Gegrepen door het boek is hij 
met de vertaling achter de rug, nog lang niet 
uitgelezen en uitgekeken, schrijft hij.  
Van harte aanbevolen dus.

In de Botanische Tuinen Universiteit Utrecht is 
tot en met 2 juli 2023 Botanische kunst over scha-
duwplanten te zien, buiten in diverse stellages.

Dezelfde tentoonstelling is gratis te zien in 
Kalmthout in het toegangsgebouw tot 25 juni. 

Floralia is een uitgave van Royal Botanic Gar-
dens Kew, oorspronkelijke titel The Golden 
Age of  Botanical Art uitgave 2012/2018

In Nederland uitgegeven door HL Books, 
eind 2022 onder de titel Botanische kunst 
door de eeuwen heen Floralia.
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Het geluid van 

stilte
Op een sombere zaterdag in 
februari sta ik aan het eind van 
de middag op de rode brug in 
het Arboretum en kijk uit over 
het stukje Bansloot dat parallel 
loopt aan de vijver. In de verte 
blaft een hond. Een boze stem 
van het baasje in diezelfde verte 
maant hem blijkbaar dwingend 
tot stilte, want het geblaf  houdt 
prompt op. Het is carnaval, 
maar niet het minste feestge-
druis dringt tot mij door. De 
tuin is een oase van stilte.

door Marja Hoebink, foto Theo Hoebink

Het water van de vijver ligt er grijs, kaal en rimpelloos bij. De waterlelie 
is nog diep in haar winterslaap en de wilde eenden die in de zomer deze 
plek vaak gebruiken om hun luidruchtige vergaderingen te houden, zijn er 
nog niet. Het is winter en de takken van veel bomen en struiken zijn kaal. 
Daardoor kan ik een zwerm vogels zien, hoog in de kroon van de grote 
zomereik aan de andere kant van de brug. Ik hoor geen gekwetter en ook 
hun vleugels maken geen enkel geluid als ze opvliegen wanneer ik even 
later in de buurt kom. Blijkbaar horen zij mij wel. Ik heb nauwelijks vogels 
gehoord sinds ik hier ben. Alleen een enkele kraai die krassend overvloog. 
Bij mijn binnenkomst heeft een roodborstje me laten weten dat hij me in 
de smiezen heeft. Verder is het stil. Het lijkt wel of  alle geluid in het Arbo-
retum wordt geabsorbeerd door de lichte nevel die er hangt.

Langs de dijk staan met z’n vieren/Hoge zilverpopulieren/Wuiven maar en buigen 
maar/Van elkaar en naar elkaar/ En hun ritselende blaadjes/Hebben duizend 
fluisterpraatjes/ Wist je dit, wist je dat/ En ik zou wel eens wel eens willen weten wat.

Dit versje van Rie Cramer ‘Herfst’ uit de gelijknamige bundel uit 1954 stond 
in ons taalboek op de lagere school. Ik ken het nog uit mijn hoofd. “Dat van 
die blaadjes klopt helemaal,” zegt Ria, onze ‘oppertuinvrouw’, als ik het op-
zeg tijdens de koffie op een dinsdagochtend. “Je werd er gek van als je over 
zo’n dijk tegen de wind in moest fietsen.” Ria komt uit Zeeuws-Vlaanderen.

“Bomen zou je kunnen identificeren door te luisteren naar het ruisen van 
hun bladeren,” schrijft Nico Koomen, oud-docent aan het Terra College in 
Groningen, op zijn site Volkoomen.nl. “Sta eens stil onder een eik en luister 
hoe de wind schudt aan zijn kruin en beweegt door de diep gelobde blade-
ren. Sta eens stil bij een populier en luister naar het zenuwachtig geklak van 
zijn tongen, de twee sounds zijn totaal verschillend.” Uitgesloten dat ik dit 
advies op deze wintermiddag kan opvolgen. Geen zuchtje wind en nauwe-
lijks blad. Maar in juni, als deze editie van Aesculus bij u op de mat valt, staat 
niets u in de weg om de proef  eens op de som te komen nemen.

Eiken staan er genoeg in het Arboretum. Populieren hebben we ook maar 
van de zilverpopulieren uit het versje hebben we er welgeteld één! In het 
Europese deel. Vlakbij de Parklaan en het spoor, waar in de zomer het geluid 
van de passerende treinen zijn babbelende blaadjes vast overstemt. De meest 
luidruchtige van de familie, de ratelpopulier, ontbreekt geheel in de tuin. 

Die trein hoor ik trouwens óók op deze middag in februari. Nauwelijks 
hoorbaar als ik in de buurt van het Heilig Hartbeeld in de Broedertuin ben, 
luider als ik door het Europese deel richting de Parklaan loop en ronduit 
hard als ik langs de rijtjes zoete buxus loop die aan weerskanten van de Lin-
delaan in het Aziatische deel met de opdringerig zoete geur van kleine witte 
bloemen de aandacht van de schaarse insecten probeert te trekken.

De trein kan dan ook hinderlijk zijn als je met je tuinploegje in de buurt 
van de Parklaan aan het werk bent en je noodgedwongen je gesprek moet 
onderbreken als hij voorbijkomt. Zeker als het gaat om de sneltrein van en 
naar Amsterdam. Maar dieper in de tuin heb je er nauwelijks hinder van, al 
komt hij nog zo vaak voorbij.

De nog veel snellere Thalys rijdt nu via Breda, maar er was een tijd dat hij 
naar en van Parijs langs Oudenbosch raasde. Het verhaal gaat dat de kleur 
van deze trein de bekende kweker Piet van de Bom inspireerde om een 
door hem gekweekte sierappel naar hem te vernoemen. Dit werd de Malus 
tschonoskii ‘Thalys’, die in het najaar van oranje tot donkerrood verkleurt. 
Hij ontbreekt in onze collectie, maar zou vast niet misstaan.

Het geluid van trein- en autoverkeer kán de rust van het Arboretum versto-
ren. En ook machines overstemmen op sommige ochtenden de zangvogels 
die in het Arboretum wonen, als ze van schrik hun heil al niet tijdelijk elders 

hebben gezocht. Maar als in de middag de 
bezoekers komen, staan de herriemakers in de 
loods en komen ook de vogels weer terug.

Als ik terugloop naar de uitgang is het enige 
geluid dat van de knerpende steentjes onder 
mijn voeten. Vanuit zijn hoge boom bij het 
entreegebouw zingt het roodborstje me nu 
toe dat ik vooral niet moet vergeten de poort 
weer goed op slot te draaien. Iedereen die 
regelmatig in de tuin werkt, weet dat dit kleine 
vogeltje zich graag overal mee bemoeit.

En dan, als ik mijn fiets van het slot haal, klin-
ken daar voluit de klokken van de Basiliek. 

Hun gebeier doorbreekt de stilte geenszins, 
maar benadrukt de serene sfeer van deze 
voormalige kloostertuin alleen maar meer.

Het was een fijne middag, ik alleen met  
het Arboretum. En dat in februari.
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Onmisbaar in ’t Groen
Hannie Karreman door Yvonne van Andel

U heeft het een tijdje zonder de 
rubriek ‘De estafettepen’ moe-
ten doen. Karolien Bloemsaat 
stopte met deze rubriek en we 
hadden niet meteen een op-
volger voor haar. We beloofden 
u wel een vervolg op deze ge-
waardeerde interviewtjes met 
onze vrijwilligers. In deze editie 
maken we daarmee een begin.

Het was een leuk idee om de geïnterviewde 
de pen door te laten geven aan een collega 
voor een volgend gesprekje, maar het nadeel 
daarvan bleek dat de pen te veel rondging 
onder de tuinvrijwilligers. Heel logisch 
natuurlijk, je kiest iemand die je kent en dat 
is een collega uit je directe omgeving. Maar 
het Arboretum kent heel veel vrijwilligers die 
andere, eveneens onmisbare werkzaamheden 
uitvoeren. Zonder vrijwilligers is er immers 
geen bestaansmogelijkheid voor ‘ons’ Arbo-
retum. Daarom kiest de redactie voor deze 
nieuwe rubriek de vrijwilliger die in ‘Onmis-
baar in ’t groen’ aan het woord komt. Han-
nie Karreman bijt het spit af. Ze is al vanaf  
de beginjaren vrijwilligster bij Arboretum 
Oudenbosch.
De eerste vraag aan haar is dan ook hoe ze bij 
het Arboretum terecht is gekomen.

Destijds, toen het Arboretum nog in de 
babyschoentjes stond, kreeg het bestuur de 
mogelijkheid om op de braderie in de dorps-
kern een promotiestandje in te richten en dat 
bleek niet voor niets….

Hannie Karreman meldde zich aan bij Wim Rennings, de eerste voorzitter 
van het Arboretum. Ze was binnen Oudenbosch net verhuisd naar een 
groter huis met een tuin die al kant-en-klaar was. Daar viel voor haar niets 
meer te doen, vond ze, dus ze had tijd over. Hannie begon in de tuingroep 
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die zich onder leiding van Corrie van Rooyen bezighield met de bloem-
border om daar iets moois van te maken. Die border is een groot succes 
geworden, geliefd bij de bezoekers en is voor met name vrouwen nog 
steeds een reden om zich als vrijwilliger aan te melden.

Op de vraag hoe zij de verschillen ervaart 
tussen die beginperiode in de noodgebou-
wen en haar werkplek nu, antwoordt ze dat in 
haar beleving die pioniersfase zeker zijn eigen 
charme had, maar nu draait ze haar diensten op 
een goed georganiseerde fijne plek. Er is maar 
één verschil, op de huidige locatie weet ze dat ze 
zich erop moet kleden, het is binnen altijd an-
ders dan buiten. Binnen koud, dan is het buiten 
warmer, buiten heet, dan is het binnen kouder.

In het antwoord op de vraag hoe belangrijk 
zij het bestaan van het Arboretum vindt, is 
Hannie heel duidelijk:
“Heel erg belangrijk, heerlijk groen in de kern 
van het dorp voor onze trouwe bezoekers uit 
de directe omgeving. Een geweldige ont-
moetingsplaats met bekende en onbekende 
medelanders. Het is er altijd mooi. Voor 
iedere kantoordienst loop ik een rondje door de 
tuin, dan kan ik bezoekers op bijzonderheden 
attenderen. Ik weet niet veel over namen en 
dergelijke, daarvoor verwijs ik naar de tuin-
werkers, als die tenminste aanwezig zijn.”
Omdat Hannie al zo lang meeloopt weet ze 
welke vragen bij wie goed terechtkomen of  
ze doet zelf  moeite om erachter te komen.

Hannie vertelt dat ze zich altijd opgenomen 
heeft gevoeld in de grote groep vrijwilligers 
van het Arboretum. Dat was vanaf  het begin 
zo en dat is nooit veranderd.
Ze heeft wel wat tips voor collega-baliemede-
werkers. “Vertel de bezoeker die daar oor 
voor heeft iets meer over de geschiedenis van 
de directe omgeving van de tuin en de tuin 
zelf. De meeste mensen luisteren daar graag 
naar. Dat is heel leuk om te doen. 
Houd het niet alleen bij je kantoordiensten, 
maar drink eens koffie samen met de tuinme-
dewerkers, loop eens mee met een rondlei-
ding, neem eens deel aan een uitje, mogelijk-
heden zijn er genoeg”. 

Ze denkt even diep na over de laatste vraag 
wat lezers nog meer over haar moeten weten. 
Dan antwoordt ze:
”Vanaf  1977 woon ik in Oudenbosch. Ik heb 
altijd met veel plezier vrijwilligerswerk gedaan, 
onder meer in het Arboretum. Daardoor heb 
ik heel veel mensen leren kennen, dat is  
een grote persoonlijke winst.”

Wilt u ook vrijwilliger worden? Gebruik de link 
op de website: www.arboretumoudenbosch.nl/
vrijwilliger

“lekker voor de gele keet 
in het zonnetje zitten” 

Uit die allereerste begintijd weet Hannie smakelijk en met veel binnen-
pret te vertellen over de ontruiming van een kerkhof  in Steenbergen. De 
beheerder had er een heemtuin van gemaakt. Die moest op een gegeven 
moment opgeruimd worden en het Arboretum mocht alles wat het van 
belang achtte, hebben. De vrijwilligers moesten wel zelf  alles komen 
uitgraven. En zo geschiedde het dat een groep vrijwilligers als het ware 
tussen de menselijke knekels planten stond uit te graven! Wel, u begrijpt 
hoe hilarisch dat middagje is geweest!
Toen ze zich helemaal thuis voelde in het Arboretum wilde Hannie wel 
meer. De openingstijden van de tuin werden langzamerhand ruimer en 
daarmee ontstond de behoefte aan ‘kantoormensen’. Al gauw was Hanny 
ook op zondagmiddag als baliemedewerker in het Arboretum te vinden, 
“lekker voor de gele keet in het zonnetje zitten”. Samen met onder andere 
Marga Goos, ook een vrijwilliger van de beginjaren. We hebben het nu 
over het begin van de jaren 90 van de vorige eeuw.
Hannie herinnert zich uit die tijd nog levendig een van de eerste proefbal-
lonnetjes: een kerstopenstelling. Samen met Mia Coppens hield ze zich 
met thee warm in de ‘keet’. Dat probeerden ze althans. Buiten sneeuwde 
het volop. Echt kerst dus. En waarvoor? Er kwam geen hond op bezoek! 
Dat is nu wel heel anders.

Hannie maakte als gastvrouw alle veranderingen mee. Ze verhuisde van 
het keetje naar de dubbele porta cabin, net naast de gele voorganger. En 
vandaaruit kwam uiteindelijk de grote verhuizing naar het huidige entree-
gebouw begin 2004.
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Al meer dan twee eeuwen staat er een Oranjeboom 
aan de Zandhoek in Amsterdam. In eerdere afle-
veringen van Aesculus beschreef  ik verschillende 
bomen die herinneren aan familieleden van ons 
koningshuis. Al vanaf  beginjaren 1590 werden de 
Oranjeboom of  de sinaasappels die daaraan groeien 
daarvoor gebruikt. Na de Franse tijd kwam daar 
de oranjeboom aan de Zandhoek bij. Maar ‘echte’ 
Oranjebomen overleven de winter daar niet. De 
bomen die daar in de afgelopen eeuwen zo werden 
genoemd behoorden tot tenminste vijf  andere ge-
slachten. Hier vertel ik wat we van die uit de negen-
tiende eeuw nog weten. 

door Evert Jan van de Kaa

Bomen die getuigden 
van de Oranjes (7)

De Oranjeboom aan de 
Zandhoek in Amsterdam

De Amsterdamse vrijheidsbomen
Begin 1793 had het revolutionaire Frankrijk 
de oorlog verklaard aan stadhouder Willem V. 
Daarna veroverde een Frans leger, aangevuld 
met wat Nederlandse patriotten, in het najaar 
van 1794 het zuiden van ‘onze’ Republiek der 
Zeven Verenigde Nederlanden. Toen in de 
daaropvolgende strenge winter de grote ri-
vieren dichtgevroren waren, rukten ze verder 
op. Eén dag voor ze Amsterdam bereikten, 
vluchtte stadhouder Willem V naar Engeland 
en op diezelfde dag namen de patriotten 
het stadsbestuur over. En ‘op den dag der 
Omwentelinge hadt men, voor het Stad-
huis, eenen provisioneelen Vryheidsboom 
geplant… Ook in andere oorden der Stad 
wierden zulke Vryheidsteekens opgericht’1 
Op 19 januari 1795 werd dus op de Dam een 
vrijheidsboom geplant, een flink uit de kluiten 
gewassen spar (Picea abies). Nou ja, geplant… 
het was een strenge winter en het lukte niet 
in de bevroren grond een geschikt plantgat te 
maken. De boom werd rondom met touwen 
rechtopgezet en verankerd. Een paar dagen 
later heeft iemand een takje van die boom 
genomen. Dat wordt nog steeds, vastgenaaid 
op een kussen, in het Rijksmuseum bewaard. 

Willem v verliest de macht in nederland, de te hulp geschoten Britse hond wordt 
door de Franse haan verjaagd, de duitse & Oostenrijkse adelaars zijn te zwak om 
de Oranjeboom overeind te houden (1795, anon. artiest)  (coll. Atlas van Stolk) 

Kussen met 
takje van eerste 
vrijheidsboom 
(coll. rijksmu-
seum)

Van de sparrenboom zijn destijds meer dan 
tien afbeeldingen gemaakt. Op twee daarvan 
heeft die een mooie volle kruin, op de andere 
tekeningen is hij half  kaal of  op zijn best 
nogal spichtig. Kortom, géén gezicht voor 
een zichzelf  respecterend stadsbestuur. Dat 
stadsbestuur gaf  vier dagen later opdracht ‘ter 
bezorging van een fraaije Vryheidsboom, om 
op het plein der Revolutie te plaatsen’2. Het 
werd een ruim 25 meter hoge mast, bekroond 
met een vrijheidshoed met daaronder een 
krans van ijzeren takken met blikken eiken-
bladen. Tot een hoogte van ruim zeven meter 
was hij ‘omtimmerd’ met een namaak-Grieks-
Dorische zuil met daarop wapenschilden. Na 
de nodige strubbelingen werd die op 4 maart 
tijdens een groot vrijheidsfeest ingewijd. Ik 
betwijfel wel of  iedere Amsterdammer die 
bevrijding zo op prijs stelde, gezien de grote 
Franse troepenmacht die erbij aanwezig was. 
Hoe dan ook, jarenlang werd de boom af  en 
toe geïllumineerd en bij herdenkingsfeesten 
werd eromheen gedanst3. In het najaar van 
1799 werd hij gerenoveerd maar in mei 1802 
was hij onherstelbaar verrot en werd hij in 
opdracht van het stadsbestuur verwijderd 
“omdat aan doel bij plaatsing is voldaan”3 

Inwijdingsfeest tweede Vrijheidsboom (1795, prent: W.Kok) (coll. Rijksmuseum)

Feest bij eerste vrijheidsboom (1795, uitsn. prent 
a.Fock jr) (Stadsarchief a’dam)                                   

Ook elders in Nederland zijn in 1795 veel vrijheidsbomen ‘geplant’. Soms 
waren dat ‘echte’ bomen, zoals de eik die nog steeds in Oisterwijk staat, 
maar voor zover na te gaan waren het in Amsterdam houten masten met 
daaraan sieraden en symbolen. Zulke bouwsels stonden onder meer op 
het Koningsplein en de Prins Hendrikkade. Prenten daarvan vind je op 
de Amsterdamse Beeldbank. Destijds werden bewoners elders in de stad 
bij ‘huisbezoeken’ van particulieren wel eens ‘overreed’ om mee te betalen 
aan het oprichten van een vrijheidsbom in hun buurt en aan de optochten 
bij het planten daarvan liepen soms gewapende mensen mee en werd 
incidenteel met scherp geschoten. In juni 1795 vond het stadsbestuur het 
daarom nodig dit soort praktijken te verbieden1. 

De eerste Amsterdamse oranjeboom
In een krantenartikel uit 18974 stond: ‘In den Franschen tijd was, naar het 
verhaal van de oudste bewoonster van den Zandhoek, daar ter plaatse 
een vrijheidsboom geplant. Na den val van Napoleon verdoopte het volk 
dezen boom in “Oranjeboom’. Toen ik dat voor het eerst las, zag ik geen 
aanleiding om te twijfelen aan de juistheid van bovenstaand ‘ooggetuige-
verslag’. Daarom schreef  ik eerder dat in 1795 in de Zandhoek een Vrij-
heidsboom werd geplant die in 1813 werd ‘omgedoopt’ tot oranjeboom5. 
Maar dat blijkt niet te kloppen. Hoewel ik er nergens schriftelijk bewijs 
voor vond, is het niet uitgesloten dat omstreeks 1795 in de Zandhoek, al 
dan niet onder dwang - het was toen sinds lang een Oranjebolwerk - een 
Vrijheidsboom werd opgericht. Maar dat die er achttien jaar later nog zou 
staan, lijkt me uiterst onwaarschijnlijk. Als de buurtbewoners er al niet 
eerder de kachel mee hadden aangemaakt, was hij vast ver voor 1813 ver-
rot, net als de boom op de Dam die al in 1802 het loodje legde.

In oktober 1813 verloor Frankrijk de slag bij Leipzig van een bondgenoot-
schap van onder meer Rusland, Pruissen, Oostenrijk en Engeland. Kort 
daarna trokken Russische kozakken Nederland binnen en in de nacht van 
14 op 15 november vluchtten de laatste Franse troepen uit Amsterdam. 
Kennelijk braken er de volgende dag op verschillende plaatsen in de stad 
spontaan feesten uit. Aan de Zandhoek zou er toen rond een oranjeboom 
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zijn gedanst, maar de eerste bron waarin dat 
wordt beweerd, verscheen, voor zover ik kon 
nagaan, pas 50 jaar later. In een historische 
roman uit 1863 staat: ‘Aan den Zandhoek 
staat al een boom met Oranjelint, daar dansen 
een troep in 't wit gekleede meisjes om en 
zingen Oranjeliedjes’6. Gezien het spontane 
karakter van de gebeurtenissen mag je dan 
verwachten dat die linten werden gehangen in 
een van de ‘gewone’ bomen die in 1813 op de 
kade stonden.  

De Zandhoek is een straat annex kade op de Westelijke eilan-
den in het centrum van Amsterdam. Kort na 1610 werden 
die eilanden aangelegd door ophogen (‘aanplempen’) van een 
deel van het IJ. Ze waren, samen met onder meer de Jordaan 
en het grootste deel van de Grachtengordel, onderdeel van 
een stadsuitbreiding - de zogenaamde derde uitleg – die in 
de eerste helft van de zeventiende eeuw een verdubbeling 
van de Amsterdamse bevolking mogelijk maakte. In een 
stedelijke verordening dd 30 januari 1634 werd bepaald dat 
‘alle zantponten, ’t sy datse geladen ofte gelost syn, sullen 
moeten leggen aen ’t uyterste Eylant by het Blaeuwe-Hooft, 
aen de Noortwestsyde van de steyger.’ De aanliggende kade 
werd aangewezen als markt voor zand om lege schepen 
mee te ballasten of  terreinen in de stad mee op te hogen. 
Al snel werd de straat daarlangs de Zandhoek genoemd en 
die heet nog steeds zo. De weg loopt langs de oostkant van 
het Realeneiland, zo genoemd naar een patriciërsfamilie die 
daar de grond bezat. Omstreeks 1650 liet Reinier Reael aan 
de Zandhoek veertien statige ‘kapiteinswoningen’ bouwen. 
Toen Breitner die in 1903 op een schilderij vereeuwigde 
kreeg de straat ook buiten Amsterdam enige bekendheid. In 
de negentiende en eerste helft van de twintigste eeuw ver-
pauperde de buurt enorm. In 1940 werden de meeste huizen 

zelfs onbewoonbaar verklaard en dreigde sloop (De Maasbode 
30-04-1940). Dat leidde tot protesten en in 1943 werd de hele 
straat op de Monumentenlijst geplaatst (Algemeen Handelsblad 
10-12-1943). Al die huizen staan er nu nog, zij het gerestau-
reerd en gemoderniseerd. Een ervan, nummer 14, is nog 
steeds gesierd met de door Reinier aangebrachte gevelsteen 
‘inden Gouden Reael’. In de eerste helft van de vorige eeuw 
zat daar een café in met die naam. In en rond dat café speelt 
een in 1940 uitgekomen boek van Jan Mens dat snel in heel 
Nederland populair werd. Dat zal destijds de tegenstanders 
van sloop van de panden best geholpen hebben. Tegenwoor-
dig zit in Zandhoek 14 het restaurant ‘de Goude Reael’. 

Parijs werd in april 1814 door Napoleons 
vijanden veroverd. Hij werd gedwongen af  
te treden en te vertrekken naar zijn ballings-
oord Elba. Kort daarna, op 2 mei, werd er 
op de Zandhoek een oranjeboom geplant. 
Dat staat in een omstreeks 1815 uitgege-

Spotprent over carrière en verbanning van napoleon 
(1814, anon. kunstenaar  (coll. Rijksmuseum)

De Zandhoek te Amsterdam (Schilderij van George Breitner, ca. 1903) 
(Kunstmuseum den Haag) 

ven ‘nieuw lied op het planten en inwyden der Oranjeboom, aan den 
Zandhoek’7. De tekst daarvan maakt duidelijk dat het niet ging om het 
‘omdopen’ van een vrijheidsboom: ‘Geen dorre tak, geen blad van blik, 
Zoo als in vroegere tyden, Waar voor een ieder een noch schrikt, Zal 
men nu in gaan weyden, Neen, het is een boom die bloeit, Waaraan ook 
vruchten groeit’. Of  het een fruitboom was, zoals de tekst suggereert, 
heb ik niet kunnen achterhalen. Hij werd in ieder geval versierd met 
kunstsinaasappels, waarvan er één nog in 1877 op een tentoonstelling 
te zien was8. Napoleons verbanning naar Elba hield maar kort stand en 
werd later niet jaarlijks herdacht. In plaats daarvan werd 18 juni, de dag 
van zijn definitieve nederlaag in 1815, vanaf  dan als Waterloodag een 
nationale herdenkingsdag. In november 1863 werd daarnaast het 50-ja-
rig jubileum van de bevrijding van Nederland uitgebreid gevierd. Dat 
verklaart de (m.i. onjuiste) beweringen in sindsdien verschenen artikelen 
dat de oranjeboom al in 1813 zou zijn geplant.

Mevrouw van Rees, die altijd tegenover de oranjeboom in de Zandhoek 
had gewoond, herinnerde zich volgens het krantenartikel uit 18974 die 
eerste boom toen nog wel; hij werd ‘bij den aanleg van gas- en waterlei-
ding uit den grond gehaald’. Dat zal dan zijn geweest bij de aanleg van de 
openbare gasverlichting9, van eind 1847 tot begin 1848. Want de Amster-
damse waterleiding werd pas in de jaren na 1850 aangelegd en de krant uit 
1897 meldde ook dat in 1849 een spar werd geplant op de plaats van de 
eerste oranjeboom. Verdere informatie over wat er tussen 1814 en 1848 
met de boom gebeurde, heb ik niet kunnen vinden, ondanks uitgebreid 
spitwerk. Ik neem aan dat er, net als bij zijn opvolgers, een houten koker 
rond de stam stond, om herdenkingen, zoals op de jaarlijkse nationale 
Waterloodag, de boom te kunnen versieren en dat er nu en dan rondom 
gefeest werd. Maar met zekerheid valt dat niet te zeggen.

Appelen en peren voor Oranje
De spar werd in 1849 geplant ter voorbereiding van de feestelijke inhul-
diging van koning Willem III. Nadat de feesten waren afgelopen, is hij 
opgeruimd en niet veel later zou er een appelboom als nieuwe oranje-
boom zijn geplant4. Die is van 1861 tot 1863 een aantal malen gefotogra-
feerd door pionier Jacob Olie13. Hij was een van de eerste Nederlanders 
die buitenopnames maakte. De fotografie stond toen nog in de kinder-
schoenen en de krimpscheuren en vlekken op zijn foto’s zijn inherent aan 
technische beperkingen. 

Zandhoek 1-7 met de appelboom (1862 of 1863, Jacob Olie)  (Stadsarchief Amsterdam)

De oranjeboom stond toen pal voor de gevel van Zandhoek 4, links van de 
trap. Op de foto’s is hij herkenbaar aan de ruim twee meter hoge, zeshoekige 
koker rond zijn stam. De stamomtrek van de boom was 45 tot 50 cm en de 
kruin reikte tot een hoogte van ruim acht meter. Kennelijk was hij herhaal-
delijk gesnoeid en een keer gekandelaberd, logisch gezien de standplaats. 
Met dat in gedachten oogt de habitus normaal voor een appelboom die kort 
na 1849 was geplant. De ‘herinnering’ uit 1897 dat hij omstreeks 1857 werd 
vervangen kan dus niet kloppen en dat hij niet goed aardde en verdorde4 is 
onwaarschijnlijk. Hoewel schriftelijk bewijs ontbreekt, ligt het voor de hand 
dat de boom versierd werd bij hoogtijdagen van het koninklijk huis, zoals 
bij hun bezoek aan Amsterdam in 1858, bij de achttiende verjaardag van 
kroonprins Willem, die later vóór zijn vader zou overlijden. 

Medio november 1863 werd herdacht dat 50 jaar daarvoor Nederland weer 
onafhankelijk werd en de Oranjes terugkeerden. In Amsterdam was ‘alles in 
de weer om het aanstaande Oranje-feest luisterrijk te vieren …terwijl de be-
woners der Zandhoek bezig zijn om een Oranje-boom op te richten’; daarna 
‘prijkte in den Zandhoek, voor de Taanstraat, nevens den ereboog een fraaije 
Oranje-boom’; en ‘het feest van den 17 november was een waar Oranjefeest 
… wilde men een waar begrip van den volksvreugde hebben, dan moest 
men den achterbuurten opzoeken, (o.a.) de Kadijk, de Zandhoek’10. Of  de 
appelboom direct voor huisnummer 4 toen al was verwijderd heb ik niet 
kunnen achterhalen. De nieuwe oranjeboom had in ieder geval een andere 
plaats gekregen, voor Zandhoek 7 aan de overkant van de straat. In latere 
bronnen wordt een en ander bevestigd. Des te verwonderlijker dat nog anno 
2015 in een artikel over Waterloodag zonder bronvermelding werd gesteld: 
‘Het jubileumjaar 1865 werd aangegrepen om weer eens alles uit de kast te 
halen. De bewoners van de Zandhoek plantten hun eerste Oranjeboompje op een 
sokkel tegenover de Taanstraat’ (mijn cursiveringen)11. 

Goed anderhalf  jaar na het planten van de 
oranjeboom werd het 50-jarig jubileum van 
de slag bij Waterloo extra feestelijk herdacht. 
De bewoners van de Zandhoek deden inten-
sief  mee aan de straatversieringen en optoch-
ten12. Op of  rond die Waterloodag werd door 
een onbekend kunstenaar een tekening van 
de oranjeboom gemaakt. Die was, net als de 
eerste boom in 1814, versierd met (kunst?)
sinaasappels, en rond de stam stond een 
vierkantige houten koker met opschriften en 
daaromheen weer een metalen hekwerk. De 
kunstenaar had duidelijk geen aandacht voor 
botanische details – hij tekende handspletige 
bladeren met drie lobben, maar bomen met 
die bladvorm komen in Nederland bij mijn 
weten niet voor. Alleen heel oppervlakkig 
lijken ze op de clusters van ovale blaadjes 
die je wel ziet aan de jonge scheuten van een 
perenboom. De groeiwijze lijkt me voor een 
perenboom wel goed getekend. Dat is dan 
ook, volgens een reeks van latere publica-
ties, het soort boom dat daar in 1863 werd 
geplant. Kennelijk was er een al flink uit de 
kluiten gewassen exemplaar geplant.

De perenboom zou zijn geplant door Jan van 
Bremen. Hij was er ook de eerste ‘beheerder’ 
van4. Uiterlijk in 1887 hadden Arie en Marga-
retha (Griet) de Looper van Zandhoek 13 die 
zorg van hem overgenomen14. Arie was toen 

Perenboom met koker en hek (1865, anon. teke-
naar) (Stadsarchief amsterdam) 
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voorzitter van een commissie van buurtbe-
woners – zeg maar het Oranjecomité – die 
de festiviteiten tijdens nationale feestdagen 
en hoogtijdagen van de koninklijke familie 
organiseerde. Griet regelde de versiering van 
de oranjeboom met sinaasappels, schilderijtjes, 
vlaggen enz. en beheerde de spullen daarvoor. 
Vaak werd niet alleen de boom maar ook de 
rest van de Zandhoek versierd. Bij het bezoek 
van koning Willem III aan Amsterdam in april 
1887, kort na zijn 70ste verjaardag, is daarvan 
een prent gemaakt. Daarop gaat de versierde 
oranjeboom schuil achter een ereboog. Door 
zijn slechte gezondheid kon de koning de 
Zandhoek toen niet bezoeken maar koningin 
Emma en prinses Wilhelmina deden dat wel 
tijdens een rijtoer door de stad. Dat was waar-
schijnlijk de gelegenheid waarbij mevrouw De 
Looper ‘spontaan de calèche’ (een open rijtuig) 
‘was binnengewipt om de kleine Willemien 
een stevige pakkerd op de wang te drukken’15. 
Sindsdien ging ze voor de buurt als ‘Dolle 
Griet’ door het leven19. Aan haar ontleende 
Jan Mens rond 1950 de hoofdpersoon van zijn 
toen alom populaire roman over De Gouden 
Reael15 (café in Zandhoek 14), waardoor Griet 
postuum een tijdlang BN-er werd. Overigens 
zijn tenminste drie andere koninklijke bezoe-
ken aan de oranje-perenboom goed gedocu-
menteerd16.

Vanaf  1890 ging Jacob Olie voor het eerst 
sinds vele jaren weer foto’s maken van 
Amsterdamse stadsgezichten13. Op één foto 
staat de oranjeboom. Die had zo te zien een 
hoogte van ca. 8 m en een stamomtrek van 
ruim 60 cm. Hij was dus sinds 1863 flink 
gegroeid en koker en metalen hek waren na 
1865 vernieuwd. Hoewel hij niet meer in 
topconditie was en erg overhing, werd hij bij 
koninklijke bezoeken en verjaardagen nog 

Erepoorten voor bezoek bij 70ste verjaardag koning 
Willem III  (1887, prent: JGL Rieke) (Stadsarchief 
amsterdam)                   

Zandhoek met oranjeboom (1891, Jacob Olie) (Stadsarchief Amsterdam)

steeds versierd. Zo wordt in 1897 vermeld: ‘de Vrijheids- of  Oranjeboom 
in den Zandhoek is heden met vlaggen en schilderijen, episodes voorstel-
lende uit de vaderlandsche geschiedenis, versierd’17.

In 1894 bracht een socialistische vereniging een bezoek aan de Zandhoek. Een 
koor zong socialistische liederen onder de oranjeboom en hun voormannen 
spraken daar het volk toe18. Je zou kunnen zeggen dat daarmee een eerste 
haarscheurtje in dit oranjebastion zichtbaar werd. Maar het effect van dit 
bezoek viel in het niet bij dat van de koninginnen Wilhelmina en Emma in 
april 1895 en 1896. Die reden toen in een open rijtuig door de straat ‘waar de 
oude Oranjeboom in den zandhoek met oude vlaggen, borstbeelden en 
prenten rijkelijk was versierd en waar in de nauwe straten en dwarsstraten reeds 
uren lang een dichte menigte op elkaar stond gepakt’. De oranjeliefde van de 
Zandhoekers zou daarna nog meer dan een kwart eeuw blijken, maar Griet en 
Arie de Looper en de perenboom zouden dat niet lang meer ervaren. In januari 
1897 stierf  Dolle Griet, 69 jaar oud19. In februari 1898 overleed Arie (65 jaar) 
nadat hij thuis van de trap was gevallen20. En het toen ‘krachtelooze, uitge-
teerde lichaam’ van de perenboom (35 jaar)20 legde letterlijk het loodje  
in maart 1898. Hoe het zijn opvolgers verging vertel ik een andere keer.

Bronnen
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sen…(1795). 2Handelingen van het committé revolutionair  in Amsteldam (1795). 
3Dagblad van de/der Vergaderingen: der Representanten van het Volk van Am-
sterdam (1795-1796); van den Raad der Gemeente van Amsterdam (1796-1798); 
van de Administratieve Municipaliteit van Amsterdam (1798); van de Municipa-
liteit van Amsterdam (1798-1801); van het Intermediair Gemeentebestuur van 
Amsterdam (1801-1803). 4Algem. Handelsblad 31-8-1897. 5van de Kaa e.J. (2014) 
‘Bomen die getuigden van de Oranjes 2’, Aesculus 27 (55) 33-37. 6andriessen p.J. 
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de geschiedenis der verlichting van amsterdam. 10nieuw dagblad van ‘s graven-
hage 11-11-1863; citaat uit krant uit 1863, De Volkskrant 10-09-1962; Middelburg-
sche Courant 21-11-1863. 11Van Melle M. (2015) ‘Moeder onze kraai is dood’, Ons 
Amsterdam 28. 12Dagblad van Zuidholland en ’s Gravenhage 17-6-1865. 13de 
Baar p.-p. (2000) ‘Fotograaf timmerde alleen letterlijk aan de weg’, Ons amsterdam 
52. 14Bering R. e.a. (1887) Geillustreerde Feestgids Amsterdam April 1887. 15de Baar 
P.-P. (2011) ‘Het Amsterdam van Jan Mens’, Ons Amsterdam 63. 16Leidsch dagblad 
18-04-1872; Haagsche Courant 23-04-1895; Algem.Handelsblad 25-04-1896. 
17Het Volksdagblad 4-8-1897. 18Recht voor Allen 17-05-1894. 19De Tijd 30-01-1897. 
20Algem. Handelsblad 27 februari 1898 & 16 april 1898.

Dit is deel 7 van de serie Oranjebomen. De vorige delen vindt u op 
onze site: www.arboretumoudenbosch.nl Klik in de navigatiebalk 
op Het Arboretum>interessante artikelen en Aesculussen.
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In het centrum van Oudenbosch kunt u sinds 2021 
zo’n 35 ieniemini mensjes vinden. Samen vormen ze 
de Kleine Mensjes Route Oudenbosch. Ze wonen in 
piepkleine kubusjes van 2,5 vierkante centimeter en 
ze vertellen verhalen over dit prachtige dorp. In een 
wandeling van ongeveer vijf  kilometer kom je ze te-
gen op mooie en bijzondere plekken in het dorp die 
de moeite waard zijn om bij stil te staan.

Het idee om deze speurtocht op te zetten, ontstond na een bezoek aan Leeu-
warden waar je de  Miniature People route kunt lopen. Je vindt daar miniatuur-
mensjes, geplakt in voegjes van muren en op plekken in de stad waar iets over 
te vertellen valt. Een verrassende manier om een onbekende stad te ontdekken.

Iets vergelijkbaars creëren en in een origineel nieuw jasje steken was het 
uitgangspunt voor een plezierige route door Oudenbosch. Het was een hele 
uitdaging om interessante plekken te vinden, tafereeltjes te bedenken en 
vervolgens de kubusjes te maken en een bijpassend verhaaltje te schrijven.

Het is dus een heel proces om de 
kubusjes te bedenken en te maken, 
maar ook geweldig en verslavend 
om te doen

De mini mensjes  beschilder ik zelf  met een piepklein kwastje of  koop ze 
kant-en-klaar. Ik maak een achtergrondje voor in het kubusje en schrijf  een 
verhaaltje dat past bij de voorstelling en de plaats. Het is dus een heel proces 
om de kubusjes te bedenken en te maken, maar ook geweldig en verslavend 
om te doen. Eigenlijk zijn het stuk voor stuk miniatuurkunstwerken.

Wanneer het kubusje klaar is naar tevredenheid, wordt het op de vooraf  
uitgekozen plaats geplakt op een moment dat de luchtvochtigheid niet al te 
hoog is. De eigenaar van het pand of  de omgeving heeft altijd eerst toe-
stemming gegeven. Wekelijks worden de kubusjes gecontroleerd of  ze er 
nog netjes uitzien. Helaas verdwijnen er regelmatig kubusjes, soms zijn ze 
vernield. Ook gebeurt het dat er vocht in komt. De meeste kinderziektes 
zijn inmiddels opgelost.

aan het werk met kwastje en klein mensje

‘Koekjes van Buys in ieder huis’

Kleine mensjes in het 
Arboretum  
door Monique Jasperse
Foto’s Henk Schell
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‘plastic Soeperman’

pastoor Hellemons:  ‘door de bomen het arboretum zien’ 

Mooie publiciteit in BN de Stem (‘Van koepelstad naar kubusstad’) was 
een aanmoediging om al snel de route uit te breiden tot de huidige om-
vang. Nog steeds komen er verzoekjes binnen om ook zo’n kubusje aan 
de gevel te krijgen. De route trekt veel belangstelling. Toeristen verblijven 
door deze route langer in het centrum van het dorp en komen op plekjes 
die ze anders niet ontdekt zouden hebben: “Nooit geweten dat Ouden-
bosch ook een haven heeft!”. Dit brengt gezelligheid en levendigheid met 
zich mee. Ook mensen die in Oudenbosch en omgeving wonen, lopen 
veelvuldig de Kleine Mensjes Route.

Het Arboretum maakte al deel uit van de Kleine Mensjes Route in het 
centrum. Op de zuil van de entree is pastoor Hellemons te zien die tussen 
1867 en 1880 de bouw van de Basiliek heeft gerealiseerd. Op de achter-
grond in dit kubusje zie je het theekoepeltje dat in het Arboretum staat. 

De stap om de route uit te breiden tot ín het Arboretum was dan ook snel 
gemaakt. Zo’n prachtige tuin in het hartje van het dorp nodigde uit dat te 
realiseren. Na overleg met het bestuur van het Arboretum was de Kleine 

Klimaat Mensjesroute geboren. Er zijn in de 
tuin zeventien prachtige mini tafereeltjes ge-
plaatst. Uitgangspunt van deze nieuwe route 
is de zorgelijke situatie waarin onze planeet 
zich bevindt. Dagelijks worden we overspoeld 
door alarmerende berichten over de stand 
van zaken op onze aardbol. Dat vormde de 
aanleiding om hier in het Arboretum op een 
positieve en speelse manier aandacht aan te 
besteden. Onderwerpen die zoal aan de orde 
komen zijn: zwerfafval, klimaatverandering, 
plasticsoep en de stikstofcrisis. De route is 
aangegeven op een plattegrondje waarop je 
de plaats van de kubusjes kunt vinden. Bij elk 
kubusje hoort een tekst waarin iets verteld 
wordt over de voorstelling. 

Zo komt u als eerste tafereeltje ‘Plastic 
Soeperman’ tegen die op het punt staat op 
te stijgen om te helpen met het opruimen 
van rondzwervend plastic. Dit kleintje was 
oorspronkelijk een voetballertje en is vol-
ledig getransformeerd naar deze kleine 
Soeperman. Hij heeft een capeje om van een 
stukje afvalplastic. Erik Bakker, de klimaat-
burgemeester van Halderberge, heeft ook 
een kubusje gemaakt. In dit kubusje zie je 
miniatuurtjes van zijn boomstoelen die hij 
maakt voor het Pagnevaartbos. 
Al met al is het een boeiende, educatieve en 
grappige speurtocht geworden. Is uw nieuws-
gierigheid gewekt? Kom dan deze zomer de 
Kleine Mensjes Klimaatroute lopen in het 
Arboretum van Oudenbosch. De route is ge-
schikt voor jong en oud. Bij de balie van het 
Arboretum ligt een routebeschrijving voor u 
klaar. U kunt daar eventueel een vergrootglas 
lenen, zodat je de kleintjes goed kunt  
bekijken. 

Zie voor meer informatie:
•  www.kunsthaloudenbosch.wordpress.com 



In antwoord op uw vraag
Tekst en foto's door Yvonne van Andel

In deze nieuwe rubriek beantwoord 
ik vragen die rondleiders kregen van 
bezoekers. Onze rondleiders vertel-
len graag veel wetenswaardigheden 
als ze met een groep de tuin bezoe-
ken. Vanzelfsprekend kunnen zij 
tijdens die wandelingen ook vragen 
verwachten. Drie ervan worden heel 
vaak gesteld.

Het antwoord op deze vraag is eenvoudig, daar zijn duidelijke criteria voor.
1.  De boom heeft inmiddels 80 jaar zijn plaatsje in de tuin.
2.  De vitaliteit van de boom is dusdanig dat de levensverwachting min-

stens tien jaar of  meer is. Hij moet dus nog wel even meekunnen.
3.  De boom, dat kan ook een bomengroep of  laan zijn, is óf  beeldbepa-

lend voor de tuin, óf  heeft historische waarde.
Het kan ook gaan om een zeldzaam exemplaar, een moederboom en/of  is 
een belangrijke woonplaats voor andere planten en dieren. 

Op een rondwandeling door het Pinetum 
valt nog wel eens de term ‘boreaal’. Die 
wekt bij veel mensen negatieve associaties 
op, omdat het woord een racistische en 
antisemitsche connotatie heeft.
Het woord komt van de Griekse god van 
de noorderwind Borealis en betekent in 
feite niet meer dan ‘noordelijke gebie-
den’. Als we het hebben over ‘boreale 
bossen’ hebben we het over bossen die 
voorkomen in een zône tussen 55° en 

70° noorderbreedte. De winters zijn er lang en streng en de zomers kort 
en heet. Een gebied waar veel coniferen goed gedijen. In het verleden zijn 
veel van die coniferen hierheen gehaald om allerlei (economische) rede-
nen. Maar voor veel van hen wordt het hier nu veel te warm. Hun conditie 
en incasseringsvermogen gaan achteruit. Ze worden vatbaar voor allerlei 
aanvallen van insecten en schimmels. Dat merken we ook in de tuin. De 
naaldbomencollectie in het Pinetum is niet meer wat het geweest is en een 
aantal exemplaren hebben we al verloren. We zullen op zoek moeten naar 
soorten die in lagere berggebieden of  veel zuidelijker voorkomen.

Zijn die mossen op de stam 
niet slecht voor de boom?

Wanneer mag een boom in ons Arboretum 
monumentaal genoemd worden?

Wat wordt bedoeld met ‘boreaal’?

In de volgende Aesculus beantwoorden we nieuwe vragen. 

Heeft u zelf een vraag voor Yvonne, mail hem naar  

redactie@arboretumoudenbosch.nl

Regelmatig vraagt een bezoeker zich tijdens een 
rondleiding af  of  al die mossen op onze bomen 
iets vertellen over de conditie van de boom zelf. 
Sommigen zijn er zelfs van overtuigd dat al die 
korstmossen betekenen dat de bomen wel snel 
het loodje zullen leggen. Maar korstmossen die 
op een boomstam wonen, doen precies alleen 
dat, ze wonen op een boomstam. Ze moeten 
moeite doen om zich te hechten op de boom en 
zijn niet in staat om voeding eraan te onttrek-
ken. Ze voorzien zichzelf  geheel op eigen wijze 
van de nodige voedingsstoffen. Ze vertellen 
ons dus helemaal niets over de conditie van de 
gastheer-boom zelf.
Op 12 maart jl. verscheen er een artikel van 
Tim Claerhout van de Hortus Leiden over 
korstmossen in ‘Nature today Natuurbe-
richten’. Hierin wordt deze vraag glashelder 
beantwoord. Hanneke Jelles maakte er prach-
tige foto’s bij. U kunt dit zeer lezenswaardige 
artikel lezen op:
Nature today: https://www.naturetoday.com/nl/nl/

nature-reports/
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